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Vjsenatni skupščini naj bi ga sprejeli do 7. februarja

Zaščita v senatu, 25. 
bo začetek razprave

Senat bo v četrtek 25. ja 
nuarja na plenarnem zaseda
nju začel razpravo o zašči
tnem zakonu za slovensko 
manjšino v Italiji. Razprava 
se bo nadaljevala v sredo 31. 
januarja in 2. februarja, ves 
postopek z odobritvijo zako
na naj bi se končal najkasne
je do 7. februarja. To je  bil

sklep, ki so ga sprejeli pred
sednik Senata M ancino in 
vodje  senatn ih  skupin na 
predlog vladne večine v to
rek 16. januarja.

Na skupnem  zasedanju 
komisij za šolstvo in ustavna 
vprašanja se je v torek pono
vil star film, ki smo ga že vi
deli v poslanski zbornici.

V Kobaridu bo 
31. tradicionalno 
srečanje Slovencev

Novo leto začenjam o 
že več kot trideset let z 
dvema manifestacijama, 
ki sta najprej priložnost 
za tesnejše m edsebojno 
povezovanje med Sloven
ci v Furlanije in nato med 
Slovenci Furlanije in Po
sočja: Dan emigranta in 
srečanje v Kobaridu. Po 
zelo uspešnem Prazniku v 
Čedadu se sedaj pripra
vljamo na vedno toplo in 
prijetno srečanje v Koba
ridu, ki bo v soboto 20. 
januarja. Tokrat bo že 31. 
srečanje Slovencev iz Po
sočja ter Nadiških in Ter

skih dolin, Rezije in Ka
nalske doline. Prirejajo ga 
posoške uprave in sicer 
Občine Kobarid, Bovec 
in T o lm in  te r  lok a ln a  
U pravna enota . Č astn i 
gost bo predsednik slo
venskega parlamenta Bo
rut Pahor.

Z leti se je  prireditev 
okrepila. Zelo je  naraslo 
število prisotnih, med ka
terimi še posebej izstopa
jo  upravitelji z obeh strani 
meje. Vsakič naš nasi ko
bariški gostje presenetijo 
tudi s prisrčnim kulturnim 
programom.

- PECCATO CHE 
n o n  S /a  r im a s t a
 NEANCHE
UNA B-RiCICt-A..
per  gli s l o v e n i ;

SLOVENI?
Q u a l i  .
SLOVENK'/

Desnica je  namreč potrdila 
vseh svojih tisoč petsto po
pravkov zakona, tržaški se
nator Camber je pa zahteval 
dodatne avdicije organizacij 
in združenj, ki nasprotujejo 
zašč itn em u  zakonu . Ob- 
strukcijski manevri so bili 
več kot očimi in kot rečeno 
spreje t sklep o obravnavi 
zakona v senatni skupščini.

Pot zaščitnega zakona je 
še vedno strma. V senatu i- 
ma sicer vladna večina za 
razliko od zbornice trdnejšo 
večino. Velik problem pred
stavlja pa že kronična nesk
lepčnost senata, ki je toliko 
bolj nevarna sedaj, ko je  v 
b istvu  že odprta  v o lilna  
kampanija.

Z ask rb lju jo če  stan je  v 
manjšini in skrb za financi
ranje njenih dejavnosti so bi
li v s red išču  p o zo rn o sti 
deželnih svetov SKGZ in S- 
SO , ki so se se s ta li v 
Jamljah in naslovili apel na 
slovenske in italijanske o- 
blasti.

Friulani e sloveni, 
uguale dignità?
Tutela delle minoranze e impegno della Regione

Proprio nei giorni in cui il 
Comitato regionale di con
trollo bocciava lo statuto .del 
Comune di S. Pietro al Nati- 
sone e specificamente l ’in
troduzione di alcuni toponi
mi sloveni, l ’assessore regio
nale Giorgio Pozzo faceva 
recapitare in tutti i comuni 
del Friuli, com presi quelli 
delle valli del Natisone, que
sta im portan te  e graziosa 
pubblicazione bilingue in ita
liano e friulano che si prefig
ge proprio l’obiettivo di in
centivare l ’uso del friulano 
negli enti locali. É un’inizia
tiva indubbiamente lodevole 
per l’affermazione del friula
no e ne siamo lieti. Tuttavia 
aumenta ulteriormente il no
stro senso di amarezza per il 
trattamento che viene riser
vato alla comunità slovena in 
questa regione. Due pesi e 
due misure evidentemente. 
Ciò che viene riconosciuto e 
sollecitato per i friulani viene 
negato agli sloveni, (jn) 
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Le dichiarazioni ó Tondo interessano anche Cividale, che replica

“Gli ospedali per ora restano”, 
l’assessore garantisce a metà

“Per ora gli ospedali re
stano”. Così l ’assessore re
gionale alla sanità  Renzo 
Tondo nei giorni scorsi, per 
lasciare un’altra volta molti 
dubbi sul futuro delle strut
ture ospedaliere  de lla  re 
gione e, per quanto ci r i
guarda, per quella di Civi- 
dale. Parlando in generale, 
T ondo ha com unque a g 
giunto che “adesso dobbia
m o sapere se le A ziende 
san ita rie  possono  farce la  
con le risorse che hanno a 
disposizione. Se non sarà 
possibile, bisognerà pensa
re a qualcosa d ’altro. D ’al
tra parte il settore sanitario 
è in rap ida trasform azio- 
ne .

Tanto è bastato per far 
rizzare le orecchie a Civi- 
dale, il cui primo cittadino 
Attilio Vuga è intervenuto 
sulla stampa locale per e- 
sprimere “forte perplessità” 
riguardo le dichiarazioni di 
Tondo. Vuga ha ricordato 
come con il primo gennaio 
il personale e le funzioni

d e ll’ospedale di C ividale 
siano state trasferite al S. 
Maria della Misericordia di 
Udine. Di fatto il nosoco
mio ducale è diventato una 
“dependance” di quello u- 
dinese, escluse alcune fun
zione come Dialisi ed Rsa 
che restano all’Azienda sa
nitaria del Medio Friuli.

Il sindaco ha sottolinea
to quindi la collaborazione 
avviata con i due direttori

generali ed è in attesa di un 
docum ento, che dovrà es
sere prodotto da un gruppo 
di lavoro, nel quale verran
no messi in evidenza i pro
blemi legati al passaggio di 
competenze da un’Azienda 
all’altra.

L ’attenzione  dunque è 
sem pre puntata verso una 
q u e s tio n e  che  to rn a  im 
m ancabilm ente, a periodi, 
all'ordine del giorno.

Judrio, 
pericolo 
erosione

Un preciso impegno 
per la messa in sicurez
za delle sponde dello 
Judrio. E ’ la richiesta 
fatta da Alessandro Te- 
sini, consigliere regio
nale dei Ds, all’assesso
re a ll’ambiente Paolo 
Ciani riguardo i proble
mi creati dal fiume nel 
comune di Prepotto. Da 
tem po, a seguito  del 
mutamento delle condi
zioni atmosferiche e del 
lungo periodo di assen
za di interventi minimi 
di m anutenzione e 
sghiaiamento, lo Judrio 
crea frequentem ente 
gravi minacce di eson- 
dazione e di erosione 
delle sponde. A Prepot
to in alcuni punti nel gi
t i  di soli dodici mesi ha 
e -  so anche 100 metri 
di sponda costituendo 
fonte di preoccupazioni 
e di danni ad abitazioni 
e aziende agricole.

segue a pagina 2
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Iniziativa del consigliere regionale Tesini nei confronti dell’assessorato

Allarme per l’erosione 
sulle sponde dello Judrio

Aktualno

dalla prim a pagina
Per la soluzione del pro

blema lo scoglio principale 
è dato dal fatto che lo Ju 
d rio  rien tra  nelle  co m p e
tenze dello Stato, che non 
ha ancora trasferito  il de
m anio idrico alla Regione 
nonostante la Commissione 
paritetica abbia già esaurito 
l ’istruttoria e m anchi solo 
la decisione del G overno, 
più volte sollecitata.

Tesini ha com unque in
sistito  con C iani p rospe t
tando la grande serietà del
la situazione e il compren
sibile malumore dei cittadi
ni e d e ll’am m inistrazione 
comunale di Prepotto, tanto 
più comprensibili - ha detto 
Tesini polem icam ente - in 
quanto l’assessore Romoli, 
sempre per lo Judrio, nella

Finanziaria 2001 è riuscito 
a recuperare alcune risorse 
per i tratti che attraversano 
Medea e Versa.

L ’a s s e s s o re  C ia n i ha 
p ron tam ente  risposto  che 
per quanto attiene agli in
terventi di emergenza il suo 
assessorato ha in evidenza 
sei segnalazioni, di cui tre 
rivestono carattere d ’urgen
za  (A lb a n a , C o sson  e la 
strada di Podresca). La sua 
co n v in z io n e  è che con il 
prossimo riparto sarà possi
b ile  a ttuare  g li in terven ti 
u rgenti e con quello  suc
cessivo i rimanenti tre.

P er q u an to  r ig u a rd a  il 
problem a di fondo, vale a 
dire la soluzione radicale e 
definitiva della messa in si
curezza delle sponde - in
tervento com prensibilm en-

te  m o lto  im p e g n a tiv o  - 
l ’assessorato ha allo studio 
alcune possib ilità  che do
vranno essere verificate nei 
p rossim i m esi con il G o

verno, anche per quanto at
tiene alla conferma di asse
gnazion i di riso rse  per il 
m om ento  an tic ip a te  solo 
informalmente.

Pisnxo
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Stojan Spetič
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Rim  je  iz p ra z n ič n e g a  v zd u šja  
zdrknil v m orečo klim o varnostnih 
ukrepov zaradi dom nevne nevarnosti 
napadov islam skih  teroristov . Stari 
Andreotti sicer trdi, da arabske drža
ve cenijo Italijo zaradi njenih zm er
nih stališč, D ’Alema se je  prav tedaj 
pogovarjal z G adafijem , italijansk i 
kapital pa itak skuša oživeti o siro 
mašeno palestinsko gospodarstvo.

Alarm so sprožili Am erikanci, ki 
so za konec tedna zaprli svoje vele
poslaništvo, češ da je  v nevarnosti, 
potem pa so ga spet odprli, češ da so 
prejeli zagotovila italijanskih ob la
sti. Zelo čudno ravnanje, ki ga neka
teri tolm ačijo  kot izraz negotovosti 
na prehodu iz Clintonove v Bushevo 
ero.

D rugi pa se sp rašu je jo , ali n iso 
ZDA posredno reagirale na italijan
ske obtožbe Pentagonu, da je  Evro
pejcem prikrival rabo osirom ašenega 
urana in na zahtevo o m oratoriju pri 
uporabi tega neč loveškega  o rožja , 
zaradi katerega trepečejo dom ala vsi

italijanski prosto
vo ljc i na B a lk a 
nu.

Z adeva  z o s i
ro m a še n im  u ra 
nom ima tudi no
t r a n j e p o l i t i č n o  
o z a d je . K m alu  
b o d o  v o li tv e  in 

p o le m ik a  o " h u m a n ita rn i v o jn i"  
D ’A lem ove vlade veča prepad med 
Bertinottijevo stranko in Oljko prav 
v trenutku, ko so v teku pogajanja o 
tehničnem  sodelovanju na volitvah.

Č etudi bi se B ertino tti zm enil z 
Rutellijem , koliko razjarjenih pacifi
stov bo v volilni kabini razveljavilo 
g lasovnico ali pa kar ostalo dom a? 
Ce seštejem o levičarje, ki razočarani 
ne volijo več in Bertinottijeve prista
še dobim o rezu lta t, ki levi sredini 
dviga lase na glavi: 5 milijonov vo- 
lilcev. Kar po domače pomeni zma
ga ali poraz, glede na to, ali bo Ru- 
telliju uspelo pridobiti zaupanje vsaj 
p o lov ice  teh vo lilcev . P o lem ika  o 
uranu in vojni mu gotovo ne pom a
ga, to pa so razumeli voditelji desni
c e , ki v z tra jn o  p r i l iv a jo  o l ja  na 
ogenj.

M edtem  je  propadel tudi zadnji 
C lintonov poskus, da bi Izraelce in 
Palestince prisilil k pogajalski mizi. 
Na zasedenih  ozem ljih  palestinske 
"avtonom ije" pa se razrašča upor, ki

se lahko vsak trenutek sprem eni v 
splošno vojno.

Tu mi p rih a ja  v spom in  d a ljn o  
srečanje v Benetkah s predstavniki 
iz raelske KP. B ilo je  p red 30 leti. 
KP Izraela je  im ela štiri poslance: 
dva Palestinca in dva Juda. Predsta
vila mi jih je  Marina Bernetič, prva 
slovenska povojna poslanka.

Med poslanci knesseta je  bil tudi 
Abraham Neumann. Tedaj je  bil star 
kakih 70 let. Rojen je  bil na Trbižu. 
Okusil je  nacistični teror in se pove
za l z a v s tr i js k im  o d p o rn iš tv o m , 
predvsem koroškimi partizani. Delo
val je  kot britanski obveščevalec. Po 
vojni se je  izselil v Izrael, čeprav ni 
bil sionist.

Pri mizi nam je  razlagal svoj po
gled na palestinsko vprašanje, ki je  v 
m arsičem  spom injal na predlog ju 
goslovanskega diplom ata Aleša Be
blerja o kantonski državi po švicar
skem zgledu, kjer bi Judje in Pale
stinci sobivali na skupnem ozemlju.

"Zadeva je  zelo preprosta", je  za
ključil Abraham  N eum ann: "Izrael 
ima močno vojsko in lahko potolče 
Arabce v stotih vojnah. A jih  je  pre
več, da bi jih  uničil. Čakali bodo na 
m a šč e v a n je . D o v o lj je  da Iz ra e l 
izgub i eno  sam o v o jn o , pa bo po 
njem . D okončno. Z ato  se m oram o 
d o g ovoriti o sožitju , če nam  je  to 
prav ali ne."

Ali že poka 
po šivih vlade 
v Sloveniji?

Ali že poka po šivih Dr
novškove vladne koa lic i
je? Vprašanje je  aktualno, 
če ocenimo izjave nekate
rih prvakov strank, ki se
stavljajo novo vladno eki
po, v prvi vrsti Zagožnove 
SLS SKD in Desusa. Sicer 
tudi pri Združeni listi soci
alnih demokratov niso ra
vno navdušeni z nekateri
mi kadrovskim i izbiram i. 
Očitno je, da izrečene kri
tike letijo  v prvi vrsti na 
večinsko stranko koalicije, 
LDS, in na samega prem i
era Drnovška.

K ritične besede do ne
k a te rih  v lad n ih  p o tez  je  
prvi izustil načelnik parla
m e n ta rn e  sk u p in e  SLS 
SK D  Ja n e z  P o d o b n ik . 
B iv ši p re d se d n ik  p a r la 
m enta nam reč ugo tav lja , 
da ni sedanja vlada glede 
kadrovskih  zam enjav nič 
boljša od Bajukove. Stran
ka pa ni n ez a d o v o ljn a  s 
p o lo ža jem  v v lad i sam o 
zarad i kadrovsk ih  po tez, 
marveč in predvsem zaradi 
njene vse manjše vloge po 
im enovan ju  š tirih  nov ih  
ministrov.

Janez Podobnik, potem 
ko je  izrekel kritiko, je  tu
di ponudil roko sprave in 
p o vedal, da SLS SK D  v 
prihodnjih mesecih računa 
na m o d ro st k o a lic ijsk ih  
p a r tn e r je v  v sa j v enem  
konkretnem  prim eru. Gre 
za m oreb itno  zam enjavo  
predsednika uprave T ele
koma, ki ga vodi Janezov 
brat Marjan.

Tudi pri Desusu (stran
ka upokojencev) niso naj
bolj veseli v ladnih  izbir. 
Najprej so računali na vsaj 
enega m inistra, a ga niso 
dobili. Potem  so računali 
na številčnejše imenovanje 
državnih sekretarjev, a tu
di teh je  zelo malo iz vrst 
D esusa , k ar je  u s tv a rilo  
d o lo č e n o  n e g o d o v a n je  
znotraj te stranke.

Nekoliko bolj “olikane” 
pa so kritike, ki prihajajo 
iz vrst ZLSD. Glede neka-

Janez Podobnik

te rih  kadrovsk ih  izb ir j' 
vodja  te stranke v parla 
m entu  M iran Potrč mne 
nja, da so se zgodile tud 
m im o k o a lic ijsk ih  dogo' 
vorov. Sicer po Potrčevert 
m nenju  je  združena list« 
novinka v vladi, saj je  bila 
zadnjih pet let v opoziciji 
tako da se “sodelovanja ' 
koaliciji še učimo”.

Mimo teh vprašanj zno
traj večinske koalicije, V 
zagotovo lahko rečemo, dt 
bo v kratkem prišlo do ne
katerih imenovanj na po
m em b n ih  d ip lo m atsk ih  
mestih. Novogoričan Voj
ko Volk, najprej generalni 
direktor na zunanjem  mi
nistrstvu in kasneje drža
vni sekretar, bo postal ve
leposlanik v Rimu in tako 
zamenjal Petra Bekeša. Po 
vsej v e rje tn o s ti bo novi 
veleposlan ik  v Beogradu 
Borut Suklje, Darja Lavti
žar- B ebler, ki ni dobila 
d o v o lj p o d p o re  na čelu 
urada za človekove pravi
ce, naj bi odšla za velepo
slanico v Moskvo. Nekda
nji m inister Andrej Umek 
naj bi zamenjal Iva Vajgla 
na veleposlaništvu na Du
naju , “ zunan ji m in is te r” 
ZLSD Vojko Venišnik pa 
naj bi postal veleposlanik 
S lo v en ije  v S ara jevu  na 
m esto Draga M irošiča, ki 
je  odslej državni sekretar 
za stike v Italijo, (r.p.)

Aperto centro di cultura italianaV isite  ai v icin i
Il prem ier sloveno D r

novšek ha annunciato che 
nel prossimo mese di feb
braio intende visitare tutti 
i paesi co n finan ti con la 
Slovenia al fine di raffor
zare i rapporti di buon vi
cinato ed affrontare i pro
blem i ancora aperti. N u
m erose sono le questioni 
ir r iso lte  con  Z a g a b ria  e 
vanno dalla questione del 
con fine  ai d ep o siti ne lla  
Ljubljanska banka ed alla 
centrale di Krško.

C entro ita liano  
Il sottosegretario agli e- 

s te ri U m b erto  R an ie ri è 
stato la settimana scorsa a

L ub iana dove ha p resen 
ziato, nel centro cittadino, 
a ll’inaugurazione dell’Isti
tuto di cultura italiana, il 
90. nel mondo. Un analogo 
istituto sarà aperto in breve 
dalla Slovenia a Roma.

Nel corso della sua visi
ta lubianese Ranieri non ha 
potuto evitare il problema 
della legge di tutela della 
m inoranza slovena in Ita
lia , te rre n o  su l q u a le  la 
maggioranza di governo ed 
i governi che ha espresso si 
sono più volte impegnati.

Le sue d ic h ia ra z io n i 
però non hanno rassicurato 
gli interlocutori sloveni se 
pochi giorni dopo il m ini
s tro  degli esteri D im itrij 
R upel è s ta to  a R om a a 
colloquio con il presidente 
del senato Mancino. 

Guerra a ll’a lco l 
La rivista Viva ha pro

m osso una raccolta di fir
me a sostegno di una peti
zione con cui si rich iede 
l 'a b b a s s a m e n to  a llo  0,1 
per mille della percentua
le di alcol nel sangue con

sentita  agli autisti. Le 11 
m ila firm e racco lte  sono 
state consegnate al p resi
dente del parlam ento slo
veno Borut Pahor che ha 
apprezzato questa iniziati
va della società civile. La 
parola va ora ai parlam en
tari.
La d ip lom azia  s i m u o v e

Il presidente della  R e
pubblica Kučan ha firmato 
nei g io rn i scorsi per l ’a 
p e r tu ra  d e l l ’a m b a sc ia ta  
slovena a Belgrado con cui 
si ristabiliscono i rapporti

tra i due stati. Il candidato 
più accreditato al posto di 
a m b a s c ia to re  è B o ru t 
Suklje. Per l ’ambasciata di 
M osca è in po le-position  
Franci D em šar, a V ienna 
sarebbe destina to  A ndrej 
U m ek, a S ara ievo  V ojko 
V enišnik m entre al posto 
di P e te r  B ek eš  a R om a 
verrebbe nom inato Vojko 
Volk.
Di n u o v o  al loro  p o s to

Il governo di Drnovšek 
ha m esso alla porta il d i
rettore d e ll’E lektro (Ente

per l ’energia elettrica) del
la Slovenia Vitoslav Tiirk, 
che era stato nominato ap
pena tre mesi fa dal gover
no di tran siz io n e  Bajuk, 
perchè avrebbe agito oltre 
le proprie competenze. Al 
suo posto è stato reintegra
to V ekoslav Korošec che 
era stato sollevato dal go
verno precedente il 21 set
tembre del 2000.

Dopo appena due mesi 
il g o v e rn o  D rnovšek  ha 
re in tegra to  nel suo ruolo 
anche il direttore della mi
n ie ra  R u d n ik -H ra s tn ik  
A ljoša K link. R im osso il 
26 ottobre è stato riconfer
mato il 21 dicembre.
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Štipendije in nagrade Slorija
Slovenski raziskovalni inštitut si je  za

dal kot eno osnovnih nalog spodbujanje 
aktivnosti mladih intelektualcev. V ta na
men je  Slori razpisal štipendije za podi
plomski študiji ter nagrade za univerzite
tne diplomske naloge.

V poštev  p rid e jo  d ip lo m sk e  naloge 
slovenskih  študen tov  s sta ln im  b iv a li
ščem v Italiji, ki so jih  oddali na kateri
koli univerzi na temo slovenske skupno
sti v Italiji, njene družbene strukture, nje
ne funkcije v sklopu naselitvenega in šir
šega prostora, njenih razvojnih procesov, 
medetniCnih odnosov, identitete in je z i
kovne prakse, izobraževanja in kom uni
kacije ipd.

Posebna kom isija bo med prijetim i na
logami izbrala eno ali veC del. Le-ta bodo 
dobila denarno nagrado, Slori pa bo po

skrbel tudi za njihovo objavo v posebni 
zbirki v teku leta 2001.

Slori želi spodbujati tudi izpopolnje
vanje in raziskovalno delo mladih in per
spektivnih diplomirancev. V ta namen ra
zpisuje Štipendije za podiplom ski študij 
(magisterij oz. doktorat). Razpis je  name
njen študijam  na družboslovnih  podro
čjih, s katerimi se večinoma ukvarja Slo
ri, odprt pa je  tudi študijam drugih smeri.

Prijave prejemajo do 28. februarja.
Za podrobnejše informacije in prijavo 

se lahko interesenti obrnejo na Narodno 
in študijsko knjižnico (NSK) v Trstu, Ul. 
Sv. Frančiška 20/1 in na sedeže Slorija v 
Trstu (Ul. Carducci 8: E-mail trst@ slo- 
ri.it), G orici (Ul. della Croce 3: e-m ail 
gorica@ slori. it) in Čedadu (Ul. IX ago
sto 8: sloricedad@ libero.it).
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Zdravko Likar objavil knjigo o Francu Uršiču-Jošku

je  pa Marjan Bevk. Pred
stava bo v Trenti ob 17. u- 
ri.

B eneško gledališče bo 
spet gostovalo v Zgornjem 
P o so č ju  v so b o to  3. fe- 
brurja. Nastopilo b v kul
tu rn em  dom u v B ovcu , 
kjer bo predstavilo eno od 
svojih najboljših del: “Ža
lostni dogodek v Topolo
vem ”.

Zgodba o junaškem 
borcu za svobodo

—  Kult
Naše 

gledališče 
gre v 

Trento
Istočasno s predstavitvi

jo  zbo rn ika  ko b arišk eg a  
muzeja so v Čedadu pred
stavili tudi knjigo o legen
darnem  pad lem  patizan - 
skem  k o m an d an tu , " k r 
nskem  ju n a k u " , F ran cu  
UršiCu-Jošku.

Od njegove muCeniške 
smrti je  minilo 45 let, lani 
je sen i pa so mu posoški 
soborci ob 80-letnici ro j
stva v Kobaridu postavili 
spominsko plošCo. Ob tisti 
p rilo ž n o s ti je  iz š la  tudi 
knjiga, o kateri je  v Čeda
du spregovoril njen avtor 
Zdravko Likar.

Franc UršiC-Joško je  bil 
zaveden in pogum en p ri
morski fant, doma iz Ko
b a rid a , ki je  m arca  le ta  
1943 pobegnil iz italijan
ske vojske in odšel v parti
zane . P o sta l je  eden  od 
najvidnejših organizatorjev 
partizanstva v gornjem Po
sočju in odlikoval se je  po 
izjemnih sposobnostih. Bil 
je  najprej komandant Cete, 
nato bataljona, potem Bri- 
ško-beneškega odreda, ki 
je  štel preko tisoC borcev, 
nazadnje pa je  poveljeval 
brigadi Sim ona G regorči
ča. A vgusta leta 1944 so 
ga iz zasede v K rnskem  
p o g o rju  ra n ili  in z a je li 
N em ci. P resta l je  p ravo  
muCeniško pot skozi zapo
re, vse do tržaškega Coro- 
nea, k jer so ga strahotno 
mučili in nazadnje sežgali 
v R ižarni ravno na pragu 
osvoboditve.

Knjiga je  napisana zelo 
občuteno in na podlagi šte
vilnih že objavljenih priCe-

hotnem mučenju v njem še 
komaj prepoznal Človeško 
telo. Likar navaja, da Jo
ško kljub mučenju ni izdal 
nikogar in ničesar, odklo
nil pa je  tudi zamenjavo z 
nem škim  oficirjem , ki so 
ga ujeli partizani.

Avtor je  na predstavitvi 
govoril tudi o pomenu Jo
škovih stikov z italijanski
mi partizanskimi enotami, 
ki so delovale v Furlaniji 
in B e n e č iji . P red sed n ik  
KD Ivan T rin k o  M arino 
V ertovec in drugi udele
ženci predstavitve v Čeda
du so o L ikarjevem  delu 
iz raz ili pohvalne  ocene, 
k n jiga  je  namreC še bolj 
dragocena v Casu, ko mar
sikatera temeljna človeška 
vrednota tvega pozabo, pa 
tudi obravnava zgodovin
skih dejstev pogosto doži
vlja nedopustna izkrivlja
nja. (D.U.)

Zadnje cajte je  najbuoj- 
ši ambasador naše Beneči
je  v slovenskih krajih  an 
dolinah B eneško g led a li
šče. Je že ratala liepa na
vada, da z njega predsta
vami v domaCem dialektu 
potuje po nadiški an soški 
dolini an se store veselo  
posmejat ljudem od Spie
tra do Breginja, od Livka 
do Bovca an Trente.

Lepo je , da to le  naše 
gledališče živi intenzivno 
ž iv lje n je  C eglih  n iem a  
obednega p res to ra , obe- 
dnega teatra, kar je  pravi 
Čudež. Lepuo je  tudi, de se 
je  njega teritorji takuo le
puo arzšieru. Skupni slo
venski kulturni prostor se 
uresničuje takuo, z vsako
dnevnimi stiki an srečanji.

V sako  g le d a lišč e  im a 
moC in nimar pritegne do
sti gledaucev. Tuole se do
gaja tudi Beneškem u gle
d a liš č u , ki im a  že k a r 
nek a j fan so v  tu d i v P o 
sočju . V n ed e ljo  21. j a 
nuarja bo spet nastopilo s 
predstavo letošnjega Dne
va em igranta “Mi se ima
mo rad i” , ki jo  je  napisu 
Adriano Gariup, zrežiru jo

Naslovna
stran

knjige
Zdravka

Likarja

vanj ter dokumentov.
Alenka Razpet je  v pre

dgovoru v knjigi zapisala, 
da je  Likar dolga leta z lju
bezn ijo  in spoštovan jem  
zbiral podatke in pričeva
nja ter brskal po arhivih. 
Kot sam pravi v uvodu, se 
je  avtor, sicer tudi njegov 
neCak, izogibal kom enta
rjem , da bi bil č im b o lj 
objektiven. O plemenitosti 
duha tega p a rtizan sk eg a  
borca pa v knjigi še najbo
lje pričajo številna pisma, 
ki jih je  Joško pisal v uje
tništvu, prav tako zaprtim 
borkam in aktivistkam , ki 
so mu skušale pomagati.

Likar med drugim nava
ja  p re tre s ljiv i p ričev an ji 
Julke Pavletič ter Dore Ra- 
potec, ki je  iz Boršta doma. 
Zadnji, ki je Joška še videl 
še živega, je  bil prav tako v 
C o ro n eu  z a p rti B o rš tan  
Jordan Zahar, ki je  po stra-

L’Inquisizione nella Slavia
La normalizzazione 10
Capitolo II

Faustino Nazzi

Caterina moglie di An
drea Trinco mediante l’in
terprete Luciano Caucigh di 
Tribil Superiore, dichiara di 
conoscere Stefano Vuolar e 
sua sorella fin da piccoli. Ri
torna sull’episodio dell’ele
mosina negata,

«perché io havea assai 
genti in casa da diirgli pane, 
perciò mi domandò farina, 
ma anco questo gli dissi che 
se io havessi havuto della 
biava haverei fatto della fari
na e del pane, onde lui disse, 
voi non mi date niente, vi ha 
da intravenir un danno in ca
sa vostra per questo; et io 
dissi: che danno; D io mi 
guardi et così lui tagliava la 
testa d ’una volpe che era lì 
fuori di casa che un mio fi
gliastro l’haveva presa et a-

m azzata e anco scorticata 
già tre giorni prima; portò 
via la carne la quale rendeva 
cattivo odore hormai et buttò 
la detta testa di volpe su la 
nostra porta (21) et andò via, 
né so quello facesse sendo 
che subito li vinti porci co
minciarono andar in gran fu
rore saltando et gridando per 
quelle m ontagne et giù da 
quei sassi che creparono per 
mezzo et per la pelle via co
rame et si che morirono tutti
(22). Fra giorni otto che poi 
tornò anco detto Vuolar de là 
via che ancora uno delli por
ci era vivo, ma vicino a mor
te et subito anco morse no
nostante che lui al mio grida
re, ne desse subito un poco di 
sale, asserendo che sarebbe 
risanato et si escusava dicen

do: se io havessi mall’occhio 
o qualche  cosa che non 
so(23), tiolete questo sale et 
dateglielo che guariranno, 
ma come ho detto non giovò 
perché era hormai mezzo 
morto, anzi non gli ho dato 
detto sale, nè altro per questo 
che non si poteva.. Steffano 
haveva prima fama di striga
re et per questo io credeva 
che mi havesse fatto quel 
danno et segnanter so che u- 
no sotto dell’Arciduca del 
comun di Ronzina in Stregna 
de Sora detto Briz si lamen
tava che costui gli havesse 
fatto morir anco tre porcelli 
non havendogli dato de hele- 
mosina che cercava.Vuolar 
disse allhora a casa nostra si- 
mil parole: se le genti non 
havessero paura di me e dei

miei fatti, morirei di fame et 
la mia bisaccia non saria così 
piena. (Alle parole) non fu 
alcun presente eccetto li miei 
putti piccoli et una mamola 
qual è morta et anco una mia 
fiastra che puoi essere di an
ni diece in circa».

L ’economia di queste zo
ne montane era prettamente 
pastorale: allevamento brado 
di porci e pecore, più che a- 
nimali grossi. La scarsità di 
farine dice la necessità di 
scambiare con il piano pro
dotti altrimenti carenti. La 
fragilità esistenziale obbliga
va a ripetuti matrimoni ed a 
famiglie complesse. La giu
stificazione del Vuolar sulla 
bisaccia piena o vuota eleva 
a dignità culturale la posizio
ne della sua categoria. Si può 
sottintendere malizia, super
stizione, ricatto, o patto col 
diavolo come intendeva insi
nuare la chiesa cattolica, ma 
a pensarci bene quella so
cietà viveva di questo tessuto 
da sempre. Chi ha mai con
vinto nessuno che i poveri 
fossero la figura di Cristo in 
qualsiasi tempo? Forse qual

che mistico o qualche aristo
cratico affetto da complessi 
di colpa, ma alla periferia u- 
mana, là dove viveva la po
polazione pastorale, non c ’e
ra nessuno che potesse con
dividere tale mistica. Chi do
veva provvedere ai poveri? 
La loro esistenza era l ’e 
spressione della continuità 
stessa della società.

La riproduzione umana e- 
ra allora compito della specie 
nella sua dinamica biologica, 
non dell’individuo: l’umanità 
si perpetuava «pecudum ri- 
tu», cioè come fenomeno na
turale, e all’istituto matrimo
niale si chiedeva di provve
dere il cumquibus. Un rubi
netto aperto riempie l’invaso 
facendolo sciabordare; se lo 
si vuole pieno a metà o tre 
quarti bisogna metter mano 
al rubinetto; la demografia e- 
ra l’onda lunga della bios.

I poveri fanno parte del si
stem a culturale del tem po 
con dinamiche complemen
tari alle ufficiali. Mai come 
in questo caso la realtà è co
stituita dall’armonizzazione 
degli opposti. La legge che

impone di rispettare la pro
prietà e di pagare fitti e tasse 
“ignora” le strategie di so
pravvivenza degli emargina
ti, così come ne ignora la 
pertinenza civile, fin tanto al
meno che non pretendono di 
“fare i soldi”, nel qual caso il 
sistema imploderebbe.

(21) La testa è sede dell’ani- 
ma, del genius deH’animale co
me nell’uomo. «La volpe è ge
neralmente assunta a sim bolo  
dell’astuzia, quasi sempre mal
vagia» (J. Chevalier, Diz. dei 
Simboli, voce).

(22) Dunque i famosi porci 
fatti precipitare dal Cristo nel 
lago di Tiberiade non era un 
miracolo se non quoad modum, 
ma una malattia specifica.

(23) Un eventuale potere ri
sulta misterioso anche ai prota
gonisti che si tengono sul con
trollato per non creare eccessivi 
m alum ori. Dunque vi era un 
autocontrollo da parte di tutti in 
una società rurale, tendente non 
ad escludere particolari feno
m eni, ma a tenerli sotto con
trollo, così com e poi si farà con 
la rivoluzione scientifica. Si po
teva venire a capo dei propri 
problemi senza bisogno di “su- 
pertizionare” la fede.
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Na plazišču na Bovškem skušajo zagotoviti varnost

Povratek v Log 
ne bo enostaven

Aktualno

n
-

#

Ena od poškodovanih domačiji (foto Katja Roš, december 2000)

Nenavadno topli zače
tek zime je z deževjem in 
visokim i tem peraturam i 
povzročil veliko skrbi z- 
lasti na Bovškem, kjer so 
se na p la z išču  nad L o 
gom  pod M a n g rto m  
pojavile nove n egotovo
sti.

V elik i p laz, ki je  n o 
vem bra ob rekordni ko
ličini dežja razdejal vas 
in ugasnil sedem Življenj 
domačinov, je zadnje dni 
znova v srediSču pozor
nosti. S icer potekajo na 
njegovem območju inten
zivna dela in monitoraZe 
ze od dneva nesreče, toda 
nov deZ in pom anjkanje  
zmrzali sta spet postavila 
pod vprašaj varnost ob
močja.

Merilne naprave, ki so 
jih na vsem območju po
sta v ili s tro k o v n ja k i, so  
pokazale, da je  ogromna 
gm ota plazišča v globlji 
notranjosti Se vedno raz
m očena, zaradi česar ni 
m ogoče izk ljučevati na
daljnjih premikov. V no
tranje plasti p lazišča so 
nam estili Široke cevi, ki 
omogočajo odtekanje vo
de, intenzivno pa poteka 
tud i č iščen je  s tr u g  p o 
tokov Predelice in Korit
nice, kjer se je nabralo o- 
grom no m ateriala, prost

Priprave 
na Pust

G o rsk a  sk u p n o s t N a- 
diskih dolin je  Ze na delu 
za pripravo drugega čez 
mejnega Pusta, ki bo na re
laciji Ceplesišče-Livek 18. 
februarja.

Nekaj dni prej, v četar- 
tek 15. februarja, bo pa v 
P o d b o n e sc u  v e č e r  p o 
svečen Pustovam  iz pod- 
boneske občine. Na večeru 
bojo z film in diapozitivi, 
ki so jih posneli v zadnjih 
letih, sodelovali trije izvr
stni strokovnjaki: Roberto 
D a p it, V a lte r  C o lle  in 
NaSko Križnar.

p re to k  vod e v n ju n ih  
strugah pa je za varnost 
območja bistvena.

U pati je , da bo m raz  
z a d n jih  d n i p r isp e v a l  
svoje k utrditvi terena, če 
bo le trajal, kot bi bilo za 
ta čas normalno. Po sko
raj dveh m esecih od ne
sreče se negotovost loteva 
tudi LoZanov, ki so bili 
izseljeni v Bovec, vendar 
so trdno od ločeni, da se 
vrnejo v svojo vas in jo  
obnovijo, čim  bo to m o
goče. Zanje so sicer po
sk rb eli, k o lik or se je  le 
dalo, vseeno pa je njihova 
za sk rb ljen o st za rodno  
vas razumljiva. Domačini 
se Ze dogovarjajo, kje bo
do ponovno gradili in si 
Želijo predvsem  tega, da 
se ne bi em e r g e n č n o  
stanje zavleklo toliko ča

sa, kot se je po potresu na 
DreZniSkih ravnah. Zato 
si želijo tudi čimveč vero
dostojnih  inform acij od 
tistih , ki so pristojn i za 
sanacijo plazovitega ob
močja.

K ar se tič e  c e s te  na 
p rela z  P red e l, ta bo Se 
nadalje ostala zaprta in 
jo  je  d o v o ljen o  u p o r a 
bljati le za gradbena de
la. Tehniki so začeli z vr
tanjem terena, bodisi na 
sam em  plazu, kot v nje
govi okolici. V načrtu je  
42 v r tin , štir i g eo lo šk e  
točke pa bi morale sluziti 
za u g o ta v lja n je  p r e 
mikanja plazu.

V kratkem bo v Bovcu 
sklican sestanek, na kate
rem  bodo strok ovn jak i 
p o d ro b n eje  o r isa li p o 
ložaj. (du)

ZELENI
LISTI

Ace Mermolja

Pred kravami ponorel sistem
Pojav norih krav je  po

novno opozorilo, da živimo 
v družbi, ki je  vedno bolj 
rizična. Dejansko smo bo
gatejši, življenska doba se 
je  p o d a ljša la , d e lo v n i in 
drugi pogoji so v povprečju 
boljši, obenem  pa občuti
mo več strahov, anksiozno- 
sti, depresije itd. kot kdar- 
koli prej.

N ore k rave  so n a jb o lj 
razvpiti primer, ko postaja 
živilska industrija človeku 
nevarna. Dejansko je  pred 
kravami ponorel sistem, ki 
je  privedel do bolezni. V 
bogatem svetu jem o vedno 
več m esa in sploh vsega. 
Jemo več in torej potrebu
jem o večje količine živil, 
obenem  je  konkurenca na 
trgu tolikšna, da proizvajal
ci iščejo vse m ožnosti, da 
bi znižali ceno hrane. Bra
nijo se tudi proti epidem i
jam in boleznim, ki bi uni
č ile  p r id e le k  in z n jim  
pod je tja  in zato je  v naši 
hrani vedno več antibioti
kov in pesticidov. Ko dolo
čen način “pridelave” de
generira in povzroči bole
zni, se sproži informacijski 
stroj, ki ustvari m nožično 
psihozo.

Se vedno je  možnost, da 
bi oboleli za kravjo noro
stjo majhna, vendar se boji
m o k ra v je g a  m esa . R aje 
kupujem o piščančjega, ki 
pa je  mnogokrat polno an
tibiotikov in drugih snovi, 
saj v farmah rastejo piščan
ci neverjetno hitreje kot v

“naravnih” pogojih, to je  v 
domačih kokošnjakih. Lah
ko bi še naštevali polemike 
in strahove glede hrane (- 
npr. transgenske rastline), 
problem pa je  v tem, da se 
vrtimo v krogu iz katerega 
je  izhod težak in nepredvi
dljiv. Večata se povpraše
vanje in uporaba, kar po
meni večje tržne profite, ki 
pa se morajo boriti s cena
mi b laga. S kratka, tud i s 
prehrano ustvarjamo boga
stvo, z bogastvom pa veča
mo tveganje. Bolj so naše 
mize bogate, lepše so naše 
hiše, večji in hitrejši so av
tomobili, bolj smo izposta
vljeni stresu, občutkom ne
stabilnosti in ogroženosti, 
anksioznosti in depresiji.

Družba tveganja dosega 
vrhunec v ZDA, ker pa da
nes ne vidimo več alterna
tiv real-kapitalistični logi
ki, se m odel naglo  seli v 
Evropo. B istveno se spre
m in ja  tud i razm erje  med 
bogatimi in revnejšimi. Po
dobe in miti stare buržoazi- 
je  so bili vezani na stabil
nost. M iza je bila polna do- 
m ač ih , k m ečk ih  d o b ro t. 
Delovni ritmi so bili um i
rjeni, rentni položaji se ni
so spreminjali in sinovi so 
vedeli, da bodo le še okre
pili položaj staršev.

Revni so b ili m asovno 
in usodno vezani na svoj 
položaj, ki je  bil del življe
nja. V sodobni bogati dru
žbi je  lačnih manj. Obenem 
pa so tudi premožnejši sloji

bolj izpostavljeni. Raziska
ve v ZDA so pokazale, da 
se med srednjim  in boga
te jšim  slo jem  podaljšu je  
delovni čas, skratka, ljudje 
vedno več delajo. Obenem 
in v e s tira jo  p r ih ra n k e  v 
borzne  trge , ki po lastn i ! 
naravi nihajo in povzroča
jo  nagle spremembe v de- | 
namici. Zaradi tega in za- 1 
radi divje delovne mobil- j 
n o sti se standard  družin  j 
lahko drastično spremeni v j 
hipu: v bo ljše  ali slabše. 
Temu naj dodamo, da sta 
debelost in slaba prehrana 
p rav a  b o lezen  A m erica- 
nov. Evropa sledi zgledu z 
norimi kravami, delovnimi 
ritmi in podobnimi zadeva
mi.

V resn ic i bi vsi želeli 
biti mirnejši, varnejši in je 
sti zdrav zrezek z domačo 
solato iri krofnplrjéfft. Isto
časno želimo povečati naš 
družbeni Standard. Stvari 
sta tudi pri nas vedno manj 
vskladljivi. Ima, kdor tve
ga. Stari ljudje pripovedu
je jo , kako  je  b ilo  nekoč 
vse mirnejše. Preživeli so 
vsaj eno vojno, lakoto in 
izseljevanja, očitno pa se 
jim  zdi nevarnejši ta naš 
svet, k jer dobiš za voga
lom  vse. R esn ica  je  n a 
mreč tudi ta: v divjem kro
gu potrošnje in profita smo 
vedno bolj sami in vedno 
manj vezani na širšo sku
pnost, ki je  delovala  kot 
b laž ilec  pred nesrečam i. 
Danes vsakdo gleda svojo 
nesrečo sam.

Ko je pred krožnikom s 
kravjim zrezkom, vidi tele
v iz ijs k e  s lik e  ž iv a li , ki 
izgub lja jo  ravno tež je , se 
tresejo in jim  klecajo za
dnje noge. V zrezku torej 
gledam samega sebe sredi 
vrtincev bleščečega časa, 
ali vsaj to, kakšen lahko v 
plesu luči in dobrot posta
nem...

Tutela di friulani e sloveni, 
perchè due pesi e due misure

segue dalla prim a
N el c a so  s p e c if ic o  si 

tratta evidentemente di due 
o rg a n ism i d iv e r s i ,  con  
competenze diverse. Da u- 
na parte la Regione attra
verso  un suo assessorato , 
d a l l ’a ltra  il C o m ita to  di 
controllo che viene nom i
nato dal Consiglio regiona
le ma è un organo indipen
dente. La base giuridica su 
cui si basano i due atti è 
tuttavia la stessa, si può o- 
biettare, ed è ben illustrata 
nel vademecum.

Vengono infatti ricorda
te le norme costituzionali e 
le sentenze della Corte Co
stituzionale in particolare 
laddove afferm ano che la 
tutela delle minoranze non 
è una materia riservata allo 
Stato, ma un principio cui 
d evono  a tten e rs i tu tte  le 
entità che costituiscono la 
R epubblica  siano  esse lo 
S tato, le R egioni, le P ro 

vince o i Comuni. Seguono 
le norme statali, in primis 
la legge di tutela delle m i
noranze linguistiche (482), 
le norme regionali.

« F in o ra  l ’e sc lu s io n e  
della lingua friulana dagli 
ambiti istituzionali ha crea
to una situazione  di “d i
glossia”, ovvero l ’identifi
cazione del friu lano  solo 
com e registro  fam iliare o 
“basso”, con le ripercussio
ni so c io lin g u is tic h e  che 
ben co n o sc iam o »  sc riv e  
l ’a s se s so re  P o zzo  e a g 
giunge. “Uscire da questa 
cond iz ione  s ig n ifica  non 
solo garantire ai cittadini 
friulani il diritto di sceglie
re sem pre, e non solo nei 
rapporti p erso n a li, quale 
lingua usare, ma soprattut
to perm ettere  che questo  
s trao rd in a rio  p a trim o n io  
culturale possa continuare 
ad esprimere - come acca
de da quasi mille anni - la

nostra peculiare visione del 
mondo».

Com e non condividere 
queste  o sservaz ion i?  Ma 
non sono altrettanto valide 
anche per lo “straordinario 
patrimonio culturale slove
no”?

C ’è infine da sottolinea
re, come ricorda il dr. Poz
zo, che esiste una norma in 
base alla quale l ’Am m ini
strazione regionale “si im
pegna a rimborsare il 75% 
delle spese sostenute dagli 
enti locali per traduzioni, 
form azione del personale, 
m anifesti, avvisi, com uni
cati e tabelle toponomasti
che in lingua friulana” . Un 
altro plauso ancora perchè, 
si sa, le scarse risorse  di 
cui dispongono le ammini
strazioni comunali sono un 
deterrente molto forte.

Ma lo stato italiano, con 
la legge 482, riconosce uf
ficialmente il friulano, ma

anche lo sloveno.
E allora è necessario che 

la Regione e la P rovincia 
intervengano per evitare le 
d iscrim inazioni e um ilia
zioni nei co n fro n ti deg li 
sloveni che stiamo oggetti
vamente subendo.

É indispensabile inoltre 
che il governo adotti al più 
p resto  il rego lam ento  at- 
tuativo della 482. La legge, 
so ttoscritta dal presidente 
Ciampi nel dicembre 1999, 
p rev e d e v a  che e n tro  sei 
mesi dalla  sua p rom ulga
zione fosse stilato anche il 
regolam ento d ’attuazione. 
Siamo dunque in ritardo di 
o ltre  sei m esi. Il re g o la 
mento è, a quanto si sa, già 
predisposto ed è stato esa
m inato da tutti gli organi
smi competenti. Ma inspie
gabilmente è fermo da set
tim ane. Si ponga fine  al 
più presto a questa intolle
rabile situazione, (jn)

Nediške
doline
i •• •v knjigi

V Spetru se pripravljajo 
na lep dogodek. V sredo 
31. januarja ob 20. uri bo v 
občinski dvorani predsta
vitev obsežne in zelo po
m em bne knjige “Le valli 
del Natisone - Nediške do
line” , ki je  nastala na po
budo več su b jek to v . F i
nančna sredstva je  zagoto
vila dežela Furlanija-Julij- 
ska  k ra jin a  na osnov i 
z a k o n a  za o b m e jn a  o b 
močja, projekt pa so pod
prle vse občinske uprave 
N ad išk ih  d o lin . D elo  je  
realizirala zadruga Lipa iz 
Spetra, koordiniral pa g a je  
prof. Paolo Petricig . N a
ravno  oko lje , m ateria lna 
kultura, umetnost, ljudsko 
izročilo, jezik in zgodovi
na, to so poglavja knjige, 
pri kateri je  sodelovalo več 
avtorjev.

Delo bo na večeru pred
stavil prof. Gianpaolo Gri 
z videmske Univerze.
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Vsebinsko bogat 
Trinkov koledar
Obsega 300 strani in objavlja prispevke 39 avtorjev

Kultura

Pisat po sloviensko tle v naših dolinah ima 
zlo stare komine, je zadost pomislit na stare 
molitve v Starogorskem rokopisu, pa brez iti ta
ta» nazaj s cajtam, je zadost pomislit na Petra 
Podreka, ki na pu 1800 je napisu Predraga Itali
ja, pruot Avstriji, ki tekrat je krajevala tud tle 
Parnas.

Lieta 1866 Benečija je pasala pod Italijo an 
nič nie menjalo za ljudi, ki so živel po beneških 
dolinah, gaspuod Petar Podreka je le pisu po 
sloviensko an je kritiku Italijo, an na dan je par- 
šu mons. Ivan Trinko, ki sloviensko se je nava
dit doma, ma samuo kar je biu že puob, je za- 
stopu, v kajšni nevarnost je biu slovenski jizik 
de par nas. ZaCeu je pisat po sloviensko an se 
uperjat pruot temu, ki je biu teu, de naše doline 
ostanejo od zad an z njim tud jizik, ki so ga gu- 
oril doma. Skarb Ivana Trinka je prebodlà mar- 
skajšno sarce, takuo de njegà uCenje je šlo na- 
Pri. Kajšan gaspuod se je zauzeu telo skarb na 
harbat an judem gledu dopoviedat, kakuo je le- 
Puo guorit v sojim jiziku, kakuo na smie ube- 
dnega bit špot guorit po sloviensko, kakuo je 
dužnuost vsakega Clovieka gledat ohranit suoj 
materin jizik. Gaspuod Valentin BirtiC je tud pi
šu poezije po sloviensko, v njih dokaže veliko 
jubezan do domačih kraju. An takuo tud Doric, 
Izidor Predan, ki sloviensko je vidu pisano šele 
otrok v bukvah Družbe Svetega Mohoija, ki je 
daržala shranjene njega mama. Doric nie pisu 
samuo poezije an piesmi za senjam beneške pi
esmi, pa tudi za beneško gledališče, an dok nie 
Su v penzion, je biu diretor Novega Matajurja.

Smo že paršli na naše dni. Te mlad, ki zasto- 
pejo, kuo je težkuo preživiet po naših dolinah, 
ka so muorli prenest te star judje... okuole po 
sviete, kar so muorli zapustit sojo vas, al še

garš, kako mizerijo so muorli prenašat doma, 
zaCnejo pisat po beneško. Društva, ki so v telim 
cajtu nastale po vaseh, parpomagajo tistim, ki 
Cejo, se ideje razčistit, brez de ubedan jim na 
nic usili. Veselo je se kupe ušafat, guorit po na
šim brez špota. Gor na Liesah društvo ReCan 
“inventa” senjam Beneške piesmi. Cut piet sojo 
piesam, ti da še buj voje pisat. Na mormo poza
bit Alda KlodiCa an zad za njim desetine avto
rju, ki ponosno pišejo po sloviensko. Niema 
puno s poezijo, ma Sigurno je puno nucu za 
spodbudit pisavo po našim konkorš “Moja 
vas”: na tavžinte otruok so v telih (vic ku 25!) 
lietih pisal.

Niesam imiela namiena vam tako pravco 
poviedat, pa mislem, de je pru za lepuo zaCet. 
Namien je biu vam poviedat, de vsak miesac 
vam predstavimo kajšno poezijo, napisano po 
našim, za dat no malo Casti, za stuort spoznat 
tele judi, Cetud malomanj vse so ble že publika- 
ne.

Seviede, judje, ki pišejo poezije, jih je na 
tavžinte na sviete; duo nie mai provu tisto silo, 
ki te vije notar an rase an na genja, dokjer na 
besiede pridejo same uoz ust (pru ku kar se je 
dobro jezni). Mislem, de nie Clovieka na svie
te, de nie vzeu tu ruoke lapis (donas paržgau 
kompjuter an zaCeu pokat po taštier), de nie ki 
napisu za vrieC magar potle tu smeti. Posebnost 
je, de teli judje pišejo po našim, po slovien- 
sko.Tuole na pride reC, de so vsi ku Dante, al 
po sloviensko ku Prešeren, pa vsakemu njega 
Cast. Vi sami, kar bota prebieral, bota videl, ka 
vam je všeC an ki ne.

Se no rieC, za lietos argoment bojo vezani na 
lietne cajte: zima, pomlad, poliete, pust, vaht an 
takuo napri.

< xc%  d

T r i n k o v

Zenar
Sada bomo vidli, kakuo 

nam zim o o p iše jo  R enzo 
G ariup  s S e u c a , B ru n a  
D orbolo’ s Spietra an Lu
ciano Chiabudini gor s Sci
gli. Vsi tarje so vezani z ni
tjo spominu an pripovedo
vanja an vsi tarje so pisal 
tud za gledališče.

S topenj za stop en jan  
Brune D orbolo’ je  bla obja
vljena med “M arvicami” v 
Trinkovem koledarju lieta 
1995.

Po hielin puoju
oca je  hodu
Za vepejat otroke’
n« očejeno pot.
bfočnuo je  pestu na snieg
z velieimi hotmi,
težkuo so otroc stegoval
kratke nožiče
stopenj za stopenjan.
ftielo an mier
°ku a n oku.
S koSpmi pomarzlin sniegu 
so otroc hodil zad oCi, 
stopenj za stopenjan 
do očejene pot!

Renzo Gariup je  napisu 
p iesam  Z im a za Senjam  
Beneške piesmi lieta 1984.

No ju tro  san se zbudila
a n tu uone' je  Su,
je  Su velik snieg,
na usta par Su mi je  smieh.
Kuo j ’ lepuo tle
za me tu gorkuoti ležat,
tu mieru Se spat,
kar po s\’iete so straSne uojske
an nadužni judje
se na morjo smejat,
pa muorajo
tarpiet an jokat.
SarCno Boga ist bon molila, 
de ohrani nas tajSnih reči, 
an njega’ mat Sveta Marija, 
naj ona pa sviet pomeri. 
De mier pride med nas, 
te prosin, muoj Buog, 
uSliS moje proSnje, 
ugriej nan z ljubeznjo sarce. 
De kar bo druga zima, 
četudi bo mraz, 
bo snieg an bo led, 
na sviete bo lepuo živiet, 
če vsi bomo imieli 
vesele oči 
an nobedan 
mokrih od suzi.

L uciano  C hiabudin i je  
puno  sp o m in u  an p rav e  
parnesu na dan. Na Domu 
an E m ig ra n tu  so b le  o- 
b lja v lje n e  ru b rik e , ki so 
nam storie’ poglobit spoz
nanje naše preteklosti, sta
rih cajtu.

Poezija Ta parva roža 
je  bla objavljena na veCeru 
poezije V nebu luna plava 
lieta 1998.

Ta parva rože a, 
ki zimo prelome 
kuražno pokaže 
svojo belo glavico 
kadar čuje, 
de se bliža spomlad 
je  liepa cindulinca.

Ne mraza, ne zime 
nikdar se boji, 
četudi via,
de bo kratko živliela, 
kjer tudi via, 
de potle vse te rožce 
ku piuramaura cvetijo.

(1 - se nadaljuje)

L ahko  reCem o, da je  
Trinkov koledar, ki ga izda
ja  is to im e n sk o  k u ltu rn o  
društvo iz Čedada iz leta v 
leto bogatejši. Ze samo ne
kaj podatkov o letošnjem  
zborniku potrjuje to ugoto
vitev: 300 strani, 39 avto
rjev, ki pokrivajo ves slo
vensk i p ro s to r v idem ske 
pokrajine od Kanalske doli
ne in Rezije, do Terske in 
K arn a jsk e  d o lin e  vse do 
Nadiških dolin, a zajemajo 
tudi del Posočja, vse obse
žnejše poglavje “Naša bese
da”, kjer prihajata do izraza 
bogastvo in pestrost sedanje 
u stv a rja ln o sti slovenskih  
dialektih v Furlaniji.

V k o le d a rju  je  prviC 
objavljen tudi Članek v fur
lanskem jeziku (lani je  bil 
le krajši odlomek). Napisal 
ga je  videmski Zupan Ser
gio Cecotti, sicer član po
sv e to v a ln e  k o m is ije  pri 
p red sed stv u  v lad e , ki je  
izdelala pravilnik za izvaja
nje zaščitnega zakona za je 
zikovne m anjšine v Italiji. 
Ob njem sta bila tudi pred
sednik pokrajine Gorica G i
orgio Brandolin in predse
dnik evropskega biroja za 
manj razširjene jezike Bo
jan  Brezigar, ki prav tako 
podajata svoje poglede na 
to problematiko.

Za koledarski del z drob
ci iz ljudske m odrosti in 
v rem ensko  napoved jo  za 
leto 2001 je tudi letos po
skrbel trbijski župnik Emil 
Cencig. Trije so prispevki v 
poglavju “Naša zgodovina” 
in sicer Članek Petra Podre
ke, ki ga predstavlja Tarci
sio Venuti o stari beneški

Il Consorzio per la tute
la del m archio Gubana ha 
organizzato  il prim o pre
mio intemazionale “La gu
bana: delizia delle V alli” . 
Si tratta di un concorso de
stinato ai bambini, invitati 
a scrivere una fiaba o un 
racconto sul tema.

Vi possono partecipare 
gli alunni delle scuole ele
mentari e medie inferiori i- 
ta liane  e gli alunni delle  
scuole con lingua d ’inse
gnam ento italiana di S lo
venia e Croazia.

P e r la  re a l iz z a z io n e  
d e ll’iniziativa il consorzio 
si avvale della co llabora
zione del prof. Livio Sossi, 
docente di le tteratura  per 
l ’infanzia presso l ’Univer
sità  di Udine e del soste
gno della Banca popolare

Naslovna 
stran in 

likovni 
vložek je  

letos 
posvečen 

delu 
Serafina 
Loszach

republiki in Slovanih špetr- 
skega okraja. M ario G ari
up, župnik v U kvah ima 
zanimiv daljši prispevek o 
procesijah v Kanalski doli
n i, F ed ja  K lavora  pa p r
edstavlja nove raziskave in 
dognanja o preteklosti Bov
ca.

V poglavju “Naši ljudje” 
je  predstavljenih  pet ose
bnosti in sicer Angelo Cra
cina, o katerem piše Franco 
Fornasaro, Rado Badnarik, 
ki ga p re d s ta v lja  Jo žk o  
Kragelj, Franc Rupnik piše 
o Alojziju Olivu, Vera Tuta 
Ban o L jubki Sorlijevi in 
njenih beneških pesm i ter 
Jožek Štucin o Cirilu Ko
sm aču  ob d v a js e tle tn ic i  
smrti.

Izredno bogato je  pogla
vje “Naš svet”, v katerem 
so o b ja v lje n i p r isp e v k i 
Mojce Ravnik, Janeza Do
lenca in Ane Zuzzi, Rober-

di Cividale e della Società 
filologica friulana.

11 concorso  si propone 
ovviamente di promuovere 
l ’im m agine della gubana, 
dolce tipico delle Valli del 
Natisone attraverso un’ini
ziativa - come si legge nel 
bando  di co n co rso  - che 
tende a stimolare la creati
vità di ragazzi e bam bini. 
Inoltre si propone di favo
rire il recupero dei valori 
della tradizione rappresen
tati dalla stessa gubana.

Il premio è articolato in 
due sez io n i (sc u o le  e le 
mentari e scuole medie in
feriori) ed il primo premio 
per ognuna delle due am 
monta ad 1 milione di lire

I ragazzi possono parte
cipare al concorso sia indi
vidualmente che con lavori

ta Dapita in Mateja Seklija, 
Marjana Bevka, Marije Pi
rjevec, Enosa Costantinija, 
m ladega Davida Tomase- 
tig , G iovann ija  C oren in 
Giuseppeja Floreancig.

Prerez slovenskih govo
rov videmske pokrajine je v 
poglavju “Naša beseda”, v 
k a te ri n a s to p a jo  V iljem  
Cem o, Adriano Qualizza - 
H valica , F rancesco  Ber- 
gnach, Silvana Paletti, Ren
zo Gariup, Remo Chiabudi
ni, Lidia Zabrieszach, Mic
h elina  B lasu tig , R om ano 
Tom asino, Luisa Battistig, 
M ich e le  O b it, A n ton io  
Qualizza in Riccardo Rut
tar.

Posebne omembe je vre
dno poglavje Slovenska bi
b liog rafija  V idem ske po
krajine, ki ga je  tudi letos 
pripravila Ksenija Majov- 
ski N arodne in štud ijske  
knjižnice iz Trsta, (jn)

di gruppo. Come già sotto- 
lineato il concorso è rivol
to ad alunni italiani, com
presi quelli di Slovenia e 
Croazia. Saranno però am
messi anche lavori in altre 
l in g u e  p a r la te  in I ta lia  
(friu lano, sloveno, croato 
ecc.) purché accompagnati 
dalla traduzione in lingua 
italiana.

I lavori devono essere 
recapitati entro il 1 marzo 
2001 al C onsorzio  per la 
tutela del marchio gubana 
C/O U nione artig iani del 
F riu li - V ia L ib e rtà  50, 
33043 Cividale (tel. 0432/ 
731091), dove ci si può ri
volgere per ulteriori infor
mazioni. Le premiazioni a- 
vranno luogo presso il tea
tro Ristori a Cividale il 17 
marzo alle ore 16.

La gubana che delizia, 
scrivete un racconto!

Sarce 
an lap

M a r in a  C e r n e t ig
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A colpi di bollettino
La maggioranza e l ’oppo

sizione di S. L eonardo  si 
danno battag lia  a colpi di 
bollettino. D ifficile capire 
ch i ha in iz ia to  p rim a. In 
realtà i due notiziari, che ov
viamente riportano punti di 
vista diversi, non sembrano 
uno la r isp o s ta  a l l ’a ltro . 
L ’am m inistrazione guidata 
da Giuseppe Sibau ha invia
to ai cittadini note che con
teng o n o  da ti s u l l ’a ttiv ità  
svolta nel 2000 e su alcune 
opere in atto o in progetto. 
Tra gli interventi ultimati ci 
sono la sistem azione della 
strada Raune-Iesizza e l’illu
minazione pubblica in alcu
ne frazioni, e la maggioranza 
correttamente rileva che so
no stati richiesti dalla prece
dente amministrazione. In e- 
secuzione ci sono invece o- 
pere come i lavori per la me
tanizzazione, la realizzazio
ne del nuovo ponte di Če
mur e la realizzazione di o- 
pere di difesa idrogeologica 
tra Cosizza e Dolina. In pro
getto  l ’a llargam ento  della 
strada per C ravero a ll’im 
bocco di Merso (ma la gara 
d ’appalto è andata deserta), 
la realizzazione della passe
rella di Scrutto e la sistema
zione della viabilità e degli 
impianti fognari a Crostù.

Per q u an to  r ig u a rd a  il 
nuovo Piano regolatore, il 
professionista prevede di ul
timare i lavori entro giugno. 
Il notiziario riporta poi altre 
informazioni come la situa
zione delle cause in cui si 
trova coinvolto il Com une 
(riguardano soprattu tto  e- 
spropri) e la presidenza del 
comitato dei festeggiamenti 
per S. Rocco, affidata a Re
nata Qualizza.

Le critiche 
dell’opposizione

La lista  di opposizione 
“Per la gente con la gente” 
ha a sua volta voluto infor
mare i cittadini, ricordando 
come la mancata unione dei 
quattro Comuni sia stata una 
grande occasione persa e co
me in Com unità m ontana, 
dove i rappresentanti della

A S. Leonardo molti i temi che dividono maggioranza e opposizione

La disputa politica 
affidata al ciclostile

V Podutani je  bluo nimar takuo. Od kar je  biu župan 
Renato Simaz, ki, čepru je biu od Krščanske demokracije 
je imeu zadost težko življenje, napri.

Zdi se, de tisti, ki živijo v Podutani, so na kak način 
arzspartjeni: pu na adni strani an pu na te drugi. Takuo se 
je  zgodilo šest liet od tega, kar je parvi krat zmagala voli
tve občinska lista (pruot Zanuttu pa so ble tri liste, an tuo- 
le mu je nomalo pomagalo...) an zadnji krat, skor dvie lie
ta od tega, kar je Sibau dobiu samuo z 38 glasuov, votu

lista fanno parte della mag
gioranza, “è stato possibile 
portare avanti un importante 
programma di interventi per 
lo sviluppo econom ico del 
com une” . R iguardo il Prg 
“l ’anno è abbondantemente 
trascorso ma non è ancora 
p ro n to , la co m m issio n e  
competente continua a non 
essere convocata” . La lista 
tocca poi i temi degli alleva
menti zootecnici (“Le auto
rizzazioni sono state conces
se, dopo un anno di manovre 
ed aggiustamenti vari... Le 
condizioni vincolanti per il 
rilascio delle licenze di alle
vamento prevedono tutta una 
serie di adempimenti da ri
spettare scrupolosam ente, 
con verifica continua dell’e
sercizio zootecnico in tutti i 
suoi molteplici aspetti”), del
la cultura locale (l’atteggia
mento di alcuni membri del
la maggioranza riguardo alla 
legge  482  v ien e  d e /in ito  
“ am biguo /e  o p p o rtu n is ti
co”), dell’uffido tecnico co
munale che continua ad es
sere  “ la sp in a  nel fianco  
d e ll’am m in istraz ione” . In 
d e fin itiv a  “m ancano  p ro 
grammi ben definiti e preci
se scelte di interesse pubbli
co, difficoltà e approssima
zione am m inistrativa si ri
scontrano anche nella gestio
ne dell’ordinario e di quanto 
è stato ereditato. Precipitosa

“Strada per Clastra, 
mai contestato i lavori 
della giunta Zanutto”

Nonostante, a mio av
viso, il riferimento fosse  
molto chiaro, male ha in
terpretato Lorenzo Zanut
to l’articolo riportato sul 
Novj M ataiur del 21-12-
00. Né io né il vice sinda
co abbiam o m ai in teso  
contestare i lavori eseguiti 
dalla passata amministra
zione relativi alla strada 
di Clastra. Le frasi “non 
si sia fatto nulla" e “non 
ha promosso alcuna ini
ziativa" erano riferite a:

- nessuna raccolta di 
firme presentata al sinda
co dalla gente;

- nessu n a  in iz ia tiva

presa dalla passata am 
ministrazione per fa r  ri
spettare il divieto di tran
sito.

D ’altronde dopo esser
si attivata con la Provin
citi e aver ricevuto 90 mi- 

'rlloni direttamente dai ca
vatori, come avrebbe po
tuto la passata am m ini
strazione vietare il transi
to ai mezzi pesanti? Molto 
più facile, anche se poco 
coerente, è invece preten
dere da questa am m ini
strazione quello che a ri
guardo non si aveva avuto 
il coraggio di fare.

Giuseppe Sibau

e presuntuosa - a parere della 
lista - la pretesa di voler atti
vare un cambiamento sem
p licem en te  rinnegando  il 
passato, senza aver prim a 
pensato di costruire qualcosa 
di nuovo e di alternativo”.

La replica 
del sindaco

Tesi alle quali controbatte 
il sindaco Sibau. “Leggendo 
il notiziario dell’opposizio
ne- afferma - si coglie im
mediatamente da una parte 
l ’enorme impegno profuso 
nel risaltare i propri meriti e 
n e ll’am plificare i demeriti 
della maggioranza, dall’altra 
la lacunosa e spesso errata 
informazione delle vicende 
amministrative e delle pro
blematiche riguardanti il no
stro Comune. Resto disponi
bile in qualsiasi momento, 
con dati alla mano, a dimo
stra re  la v e rid ic ità  d e lle  
inform azioni riportate nel 
nostro documento. Per quan
to conosco il capogruppo e i 
consiglieri della minoranza, 
tom o a ribadire quanto già 
afferm ato l ’anno scorso e 
cioè che il documento distri
buito non è farina del loro 
sacco ma di altre persone il 
cui obiettivo non è il benes
sere dei cittadini ma scredi
tare l ’attuale amministrazio- 
ne .

Sibau quindi prende in e- 
same i punti sostanziali sui 
quali si era soffermata la cri
tica dell’opposizione. Unio
ne dei Comuni: “A ll’imputa
zione di aver fallito l ’obietti
vo d e ll’unione dei quattro 
C om uni per m ancanza di 
sensib ilità  e rea lism o, r i
spondo che su questo argo
mento la minoranza aveva la 
possibilità di contribuire a u- 
na positiva conclusione dei 
fatti. L ’attuale maggioranza 
aveva sempre invitato il ca
pogruppo Crisetig a parteci
pare a tutte le riunioni con le

vie, ku Crisetig. Zdi se tudi, če pogledamo kaj svetovalci 
, govorijo v občinskem svetu an kaj pišejo manjšina an ve
čina tele zadnje tiedne, da argumenti, ki jih ločijo so ni
mar tisti: gor mez ciesto, ki pelje v Hlastp se guori vič ku 
deset liet, an tud gor mez živinorejo (ajevamente): priet v 
Hlasti, sada pa v Hrastovijem. Tretji argument, pa ne za
dnji, ki jih loči je zaščita Slovencev: an v Podutani živijo 
tisti, ki dielajo za naš jezik an našo kulturo an tisti, ki so 
pruot al pa niso pruot, pa na dielajo nič za jo  ohranit.

A sinistra il sindaco Sibau, 
sotto il capogruppo 
dell’opposizione Crisetig

giunte degli altri Comuni sul 
tema dell’Unione. Nonostan
te i puntuali inviti, nessuno 
di loro si è  mai presentato”. 
Comunità Montana: “L ’op- 
posizioné asserisce che gli 
uffici dism essi della  d itta  
Ceisfpdn località Cemur ver
ranno destinati a filie ra  e 
stoccaggio del legno. Affer- 

,-ma inoltre che è stato richie
sto in Comunità montana un 
contributo pari a un miliardo 
di lire per opere di urbaniz
zazione sempre nella zona di 
Cemur, e che l ’unico voto 
contrario è stato quello del 
consiglierfc della maggioran
za Salamànt. Su questo argo
mento, dalle informazioni a- 
vute in un incontro tenutosi a 
Udine con il dottor Bachet e 
la d o tto re ssa  C andon i 
d e ll’Agem ont al quale era 
presente anche il vicesinda- 
co Chiuch Bruno, venivamo

informati.che gli uffici della 
Ceisfa assieme ai capannoni 
e al terreno erano stati acqui
stati dall’Agemont per darli 
in locazione a ll’HTE. Tale 
informazione mi veniva con
fe rm ata  te le fo n icam en te , 
sempre dall’Agemont, anche 
poch i g io rn i p rim a d e lla  
pubblicazione della nostra 
relazione. Leggendo il noti
ziario della m inoranza che 
sull’argomento dava tutt’al- 
tre informazioni ero rimasto 
incredulo tant’è vero che an
che in consiglio avevo mani
festato le mie perplessità a 
riguardo . Pochi g io rn i fa 
mosso da un sospetto (1’PI
TE di tale operazione non ne 
sapeva niente) ho contattato 
prima la dottoressa Candoni 
e poi il dottor Bachet ed en
trambi, minimamente imba
razzati, mi hanno riferito che 
nella riunione avuta a Udine 
a novembre non tutto era al
lora molto chiaro, che vi era 
stata un po’ di confusione e 
che in realtà l’acquisto con
cluso non riguardava gli im
mobili della Ceisfa ma bensì 
quelli della Kronos. Am a
reggiato da tanta inaffidabi
lità e da un modo a mio av
viso poco professionale di o- 
perare, non posso far altro 
che scusarmi con i cittadini 
e con la m in o ran za  per 
l’informazione non corretta, 
relativa ai capannoni della 
Ceisfa, riportata nella nostra 
relazione di fine anno”.

Piano regolatore: “Niente 
di nuovo da segnalare, dice 
il notiziario dell’opposizio

ne, la commissione compe
tente continua a non essere- 
convocata. Con tutta la no
stra buona volontà, se si con-: 
sidera che il professionista 
ha b isogno di alm eno sei 
mesi di tempo per conclude
re il lavoro, anche se non si 
fossero verificati gli intoppi 
dovuti allo smarrimento del
le osservazioni non saremmo 
riusciti a licenziare il Piano 
im bastito da ll’amministra
zione precedente. La com
missione non è stata ancora 
convocata perché nessuna 
modifica è stata apportata”.

A llevam enti zootecnici: 
“R iguardo la concessione 
delle autorizzazioni, cosa al
tro avrei potuto fare a fronte 
di un parere sanitario favore
vole e a un parere favorevole 
della commissione edilizia? 
In m erito  alla richiesta di 
controllo sulle modalità di 
gestione degli allevamenti, 
sono  a co n o scen za  delle 
preoccupazioni dei cittadini 
in merito all’argomento e as
sicuro che le condizioni sa
nitarie richieste per il rilascio 
delle concessioni verranno 
verificate e fatte rispettare”.

Ufficio tecnico comunale: 
“Su questo argomento c ’è u- 
na contraddizione tra il con
tenuto del notiziario secondo 
il quale, in quell’ufficio, do
po l ’Unione dei servizi con 
Stregna sono stati raggiunti 
buoni risultati e l’opinione e- 
spressa da Lorenzo Zanutto. 
L ’ex sindaco affermava, nel
la relazione consuntiva, che 
l’ufficio tecnico non funzio
nava e andava potenziato. 
Noi con l’assunzione di un 
nuovo tecnico abbiamo pro
dotto dei cambiamenti a un 
ufficio che non riusciva a 
portare avanti il lavoro nei 
tempi dovuti; tuttavia dob
biamo ammettere che dopo 
sette mesi il risultato non e 
migliorato di molto. Tutto si 
risolverebbe e in tempi brevi 
se si potesse intervenire con
cretam ente, come nelle a- 
ziende private, nei confronti 
di chi si ostina a non svolge
re correttamente e in tempo 
utile il proprio lavoro. Da 
quello che abbiamo potuto 
sperimentare, affidare la ge
stione delle opere a dei pro
fessionisti esterni risulta es
sere la migliore soluzione”.

Allevamenti, si chiedono garanzie
Nuova petizione popolare rivolta  

al sindaco di S. Leonardo Giuseppe  
Sibau. Dopo le recenti richieste di un 
intervento per la strada che porta a 
Clastra, sono state 330 le firme appo
ste sotto un documento che riguarda 
la salvaguardia della salute pubblica.

“C onstatato  l’avanzato stato dei 
lavori riguardanti tre nuovi insedia
menti produttivi (allevamenti) dichia
rato dalla Asl “ attività insalubri di 
prima classe” c prevedendo quindi la 
prossima messa in funzione dei mede
simi - recita il testo della petizione - 
la cittadinanza del comune di S. Leo
nardo ch iede che, in u n 'assem blea  
pubblica, vengano fornite dal sindaco 
precise garanzie riguardanti le nor

me adottate e/o da adottare atte a sal
vaguardare la salute pubblica”.

I 330 cittadini firmatari ritengono 
utile “una chiarifica riguardo l’indi
viduazione di eventuali organi che sa
rebbero preposti alla periodica verifi
ca della reale provenienza delle der
rate alimentari facenti parte del ciclo 
produttivo, nonché al controllo siste
m atico dello  sm istam ento e sm alti
mento delle deiezioni e/o di altre so
stanze p roven ienti da tali in sed ia 
menti”.

I sottoscrittori chiedono infine un 
impegno formale al sindaco Sibau af
finché il prossim o Piano regolatore 
preveda la non estendibilità c la non 
riconvertibilità degli impianti”.
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Joško Sirk, eden nauspe- 
šnejših gostincev v naši de
želi, sicer po svojem poči
tn iškem  cen tru  ” S u b id a“ 
znan tud i v daleč  širšem  
prostoru, je  zadnji dve leti 
posvetil mnogo energij če- 
dajski podružnici S loven
skega deželnega gospodar
skega združenja in Servisa. 
Bil je  (in je  še) med tistimi 
č lan i d e ž e ln e g a  v o d s tv a  
SDGZ, ki je  vseskozi zago
varjal potrebo, da se čedaj- 
ska posto janka združenja  
okrepi kot odločilen  pod
porni steber za gospodarske 
dejavnosti S lovencev V i
denške pokrajine. SDGZ v 
Č edadu  im a sed a j novo  
vodstvo, Sirk pa je  še ve
dno zraven, pripravljen po
m agati s s trokovnostjo  in 
elanom, ki sta zanj značil
na. Vprašali smo ga, kako 
ocenjuje svojo  dosedan jo  
izkušnjo v Benečiji.

”SDGZ je deželna orga
nizacija in je  svojo sekcijo 
u s tan o v ilo  prav  z n am e
nom, da se krepi gospodar
stvo  S lovencev  v idenske  
pokrajine. Tam  so pogoji 
dela drugačni kot na Trža
škem ali Goriškem, težave 
so vsekakor večje, a želeli 
smo jih  premostiti. Bilo bi 
nelogično, če ne bi pom a
gali, kajti v združenju veru
jem o  v po tencia l razvo ja  
g o sp o d a rs tv a  v v id en sk i 
pokrajini*1.

Vi ste  sam i p o n u d ili  
Benečanom svoje sodelo
vanje. Kaj takega se ne 
dogaja vsak dan.

”Na to je  vplivala relati
vna b liž in a  teh k ra jev  in 
ljudi ter simpatija, ki jo  od 
nekdaj imam do njih. Poleg 
tega si pač nekako cepljen, 
da skušaš nekaj narediti tu
di za skupnost. Očitno ni
sem še dobil dovolj strešni
kov na glavo.** (smeh)

S k ak šn im i p rob lem i 
ste se srečali?

Pogovor z gostilcem in članom vodstva SDGZ Joškom Sirkom

”V Benečiji je vitalen
gospodarski potencial44

Joško
Sirk

"P oskušali sm o razv iti 
večjo prisotnost in dinami- 
zem  združenja  v Čedadu. 
Pomembno je bilo spodbu
diti tudi operativnost urada, 
ki je  za organizacijo precej
šen strošek. Nadalje je  šlo 
za utrditev pokrajinske stru
kture naše organizacije in 
pritegn itev  k sodelovanju 
širšega kroga ljudi**.

Ste v tem času dosegli 
zadovoljiv rezultat?

"G lede urada vsekakor. 
Servis je zelo pozitivno rea
giral, ponudba se je  izbolj
šala in zanesljivost dela tu
di. Za to gre zasluga uslu
žbencema Robertu Cedronu 
in G iovanniju  M arseu, ki 
zelo vestno opravljata svoje 
delo. Na kakovostno rast v 
teh letih pa je  znatno vpli
vala tudi prisotnost koordi
natorja Borisa Stoke. Doda
tn o  je  p r isp e v a l g o rišk i 
strokovni konzulent Deve
tak, ki ga je  SDGZ vključi
lo v svoj sistem dela. Vse to 
je  prispevalo k večjemu za
upanju strank in utrjevanju 
strokovnosti**.

Kako pa je s strukturo 
članov združenja?

"N a žalost tu nism o še 
dosegli zastavljenega cilja. 
N ovo vodstvo naj bi se v 
krajšem roku angažiralo, da 
pridejo zraven novi ljudje, 
kar je  za rast organizacije 
bistveno**.

Im ate v tis, da na go 
spodarskem  področju  v 
Benečiji obstaja nek po
tencial mlajših ljudi, ki bi 
se jih dalo pritegniti?

"Po tem kar sem doživel 
v času, odkar sodelujem z 
Benečijo, sem trdno prepri
čan, da obstaja v aktivnem 
življenju Slovencev viden
ske pokrajine živahen, mo
čan in perspektiven poten
cial. V več primerih imajo 
delovanje  v rokah m ladi. 
Ampak vtis imam, da tisti, 
ki so angažirani, so že obre
menjeni, saj je  mnogo orga
niziranih sredin**.

Se vam zdi, da do zdru- 
žen ja  m orda o b sta ja jo  
predsodki?

"Zal je  okrog združenja 
še vedno neka pregrada, ne
ke v rste  g um ijast zid , ki 
nam ga ni še uspelo prebiti, 
kot bi si želeli. Mislim pa, 
da so bili predsodki dosti 
močnejši pred desetimi leti.

Morda so druge stvari da
nes bolj očitne**.

Katere?
"Eden od problem ov v 

Benečiji je morda zapiranje 
v ožje skupine, nekakšno 
klanovstvo in to na gospo
darskem področju, verjetno 
pa tudi na dugih, ovira ra
zvoj večje  o p era tivnosti. 
P re m o stite v  z a p ira n ja  v 
skupinice pa je  za gospo
darsk i in vsakršen razvoj 
zelo važna**.

V B enečiji sm o bili z 
"Vabilom na kosilo“ priče 
ra zv ese ljiv em u  vzp on u  
gostinstva. Kako gledate 
na to kot uveljavljen sta
novski kolega?

"Vabilo na kosilo je bila 
za B e n e č ijo  fa n ta s tič n a  
izkušnja, ker je  očiten do
kaz, kako se z eno sektori- 
alno panogo povzroči izre
dno širok odm ev. Pom en 
"Vabila** je  v tem, da je na 
nek način ponudilo in uve

ljavilo Benečijo kot tako, še 
preden je prineslo uveljavi
tev posam eznih gostinskih 
obratov. Uveljavljati so se 
začela tipična stara jedila s 
slovenskimi imeni. Tako se 
ovrednotijo kultura, kraji in 
ljudje**.

Vendar so se razvili tu
di obrati...

"Vsekakor je  Vabilo mo
čna spodbuda tudi k razvo
ju  g o stin sk ih  d e jav n o sti. 
Končno se je  opustilo "vi
tello tonnato** ali "pasta alla 
bolognese** v prid dom a
čim jedem, ki so vezane na 
tisti prostor in so doživele 
preporod. Poleg tega je  za 
beneške gostince pom em 
bna tudi izkušnja skupnega 
dela, prirejanje strokovnih 
tečajev in drugih pobud, ki 
so prispevale k profesional
ni rasti. Tako so se obresto
vale tudi nekatere pomem
bne investicije v posamezne 
obrate. Vsekakor je  na tem 
področju možno še mnogo 
razviti. Obstaja kapital zna
nja, ki je  nastal v Benečiji 
in za Benečijo**.

Lahko ta pobuda pri
speva tudi k razvoju na 
drugih področjih?

"P o treb a  po razv o ju  v 
Benečiji je  nujna, kar sicer 
v e lja  povsod . Izk u šn ja  v 
gostinstvu je  zelo pom em 
bna, kot je pomembno spo
dbujati možnosti tudi v dru
gih panogah, ki so vezane 
na značilnosti teritorija. Va
žno je, da podjetniki poleg 
lastne pobude razumejo tu
di pomen združevanja mo- 
či“.

Bo v tem smislu poma

gal tudi novoustanovljeni 
konzorcij Arengo?

"Arengo je  v nekem smi
slu naravno  nadaljevanje  
razmišljanja, ki se je  začelo 
v okviru "Vabila**. Jasno je, 
da se je postavilo vprašanje, 
kaj nuditi obiskovalcu Na- 
diških dolin poleg tipične 
hrane. Tu so še drugi doma
či proizvodi, kot so lahko 
med, gubance, štruklji, sa
dje. Zraven je  možnost vo
denih sprehodov v naravo, 
obisk kulturnih značilnosti. 
Vabilo je  bilo vezano tudi 
na k u ltu rn o  p o n udbo  in 
izkazalo se je, da so v Be
nečiji zelo plodni z zamisli
mi, kako uveljaviti svoj te
ritorij. Vse to je treba pove
zati v skupno ponudbo in tu 
imajo možnosti razvoja po
leg g o stin stva  tudi druge 
panoge**.

Torej je  konzorcij ko
rak naprej.

"Sirjenje razvojnih m o
žnosti na druge panoge je 
n e izo g ib n o . Prav tako je  
potrebno širjenje teritorija 
na čedajsko območje. Ven
dar se s širjenjem kroga lju
di in dejavnosti lahko poja
vljajo tudi različni interesi, 
ki jih bo treba znati usklaje
vati. Prav iz tega vidika bo 
v tej občutljivi fazi vloga 
k o n z o rc ija  ze lo  pom ern- 
bna“.

Kako pa gledate na če
zmejno sodelovanje?

"O sebno ocenjujem , da 
se uresničuje zelo malo ali 
nič. Je mogoče, da gre toli
ko sredstev  iz ev ropsk ih  
skladov za obnavljanje mej
nih prehodov, na m eji, ki 
bo odpadla, saj smo vendar 
pet minut pred dvanajsto! O 
tem  pa, da bi odpirali za 
stalno Solarje, Učejo, Ste- 
verjan in še druge stranske 
prehode, pa nočejo nič sli
šati. To je  dejstvo in gre za 
pravi absurd".

D.U.

Lettera aperta a mons. Battisti 
‘Ter la montagna è troppo tardi”

Troppo tardi Eccellenza!
Si è concluso qualche set

timana fa  il convegno orga
nizzato dalla diocesi di Udi
ne sui problemi della monta
gna nella nostra regione. I- 
niziativa lodevole questa ma 
probabilmente fu ori tempo 
massimo. D'accordo che un 
vecch io  d e tto  rec ita  che  
“non è mai troppo tard i”, 
ma ad esso si può ribattere 
con un altro che “è inutile 
chiudere la stalla quando i 
buoi sono scappati”. Si è a- 
sp e tta to  f in o  ad  ora p e r  
muoversi, per rendersi conto 
che la parte più genuina del
la nostra gente e la più fede
le alla chiesa si sta inesora
bilmente esaurendo e spe
gnendo. E  impensabile spe
rare nel breve periodo in u- 
na ripresa; prim a si è la 
sciato che la m ontagna si

svuotasse, si spopolasse, fo s 
se invasa dal degrado del 
territorio e poi si è scoperto 
che questa fetta della nostra 
società, la più silenziosa, la 
più  paziente, la p iù  rasse
gnata è praticamente in co
ma.

Viene da chiedere all'ar
civescovo di Udine dove è 
stata la Chiesa udinese pri
ma d'ora? Possibile che so
lo adesso abbia scoperto i 
problemi di questi territori, 
l'abbandono e la morte ine
sorabile di interi paesi? Non 
ha mai pensato di monitora
re queste aree per rendersi 
conto di come si svolgeva la 
vita religiosa e sociale di 
questa gente ormai privata  
q u a si d e l tu tto  anche  
dell’assistenza religiosa? I 
preti di queste parti stanno 
diventando sempre più rari,

le pratiche religiose domeni
cali sempre meno frequenti 
per cui solo chi è motorizza
to può raggiungere i luoghi 
di culto aperti nei giorni fe 
stivi. Si può ben dire, Eccel
lenza, che anche Dio, o me
glio i suoi ministri, ci hanno 
abbandonato.

E  inutile sostenere con u- 
na popolazione per lo più  
anziana e sfiduciata che il 
recupero della montagna è 
possibile grazie alle nuove 
tecnologie e con una nuova 
organizzazione dei servizi. 
Come si fa  a sostenere che 
le nuove tecnologie permet
teranno alla m ontagna di 
assumere una posizione di 
centralità e che oltre ai nuo
vi lavori si potrà offrire una 
qualità d e li ambiente e una 
vita p iù  apprezzata da un 
numero sempre crescente di

persone? Stiamo con i piedi 
per terra, per favore. Parla
te di collocare im portanti 
centri di ricerca in monta
gna e iniziative formative di 
alto livello. Come si fa  a so
stenere che nell’ immediato 
si possano considerare nuo
ve opportunità di sviluppo  
della montagna? Prima si è 
demolito tutto, i minicentri 
di aggregazione sociale co
me le parrocchie, le piccole 
osterie  che non erano  la 
causa dell'alcolismo, bensì 
gli unici luoghi di socializza
zione. Perchè l ’alcolism o  
non dipende dalle osterie ma 
dalla solitudine, dalla m a
linconia che invade le co
scienze di chi si sente solo, 
abbandonato da tutti e inca
pace di lottare ancora.

E la chiesa ha le sue re
sponsabilità e deve ricono

scerle; la chiesa ci ha ab
bandonati per frequentare  
pascoli più verdi, la chiesa 
si è comportata come tutte le 
altre istituzioni che ci hanno 
voltato le spalle. Se gli im 
prenditori non sollecitati e 
sostenu ti dai p o litic i non  
hanno creato opportunità di 
lavoro da queste parti (come 
è avvenuto altrove, vedi le 
valli del C adore), doveva  
scendere in campo la chiesa 
con le sue “armate” e pro
muovere iniziative sociali di 
cooperazione e di sviluppo 
per coinvolgere la parte più 
giovane di questa popolazio
ne, stimolandola e sostenen
dola anche economicamente 
a prendere iniziative sul ter
ritorio. Il prete qui avrebbe 
dovuto essere non solo un 
pastore di anime ma anche 
un consulente. C osì non è 
stato ed ora che tutto o qua
si è perduto è inutile pian
gersi addosso; se facciam o  
un attento esame di coscien
za vedremo che ci sono stati 
tanti peccati di omissione e 
che ripartire da questa s i
tuazione sarà molto proble

m a tico . A m io avviso  il 
“C onvegno  su i p rob lem i 
della montagna” è stato l’i
nizio di una rincorsa all'uto
pia; ricordiamoci però che 
le utopie infiammano i cuori, 
fanno sognare ma non risol
vono le problematiche della 
società.

E  voglio dire anche a sua 
E ccellenza, l 'arcivescovo  
mons. Battisti, mentre lo sa
luto calorosamente con l’au
gurio di un “ad multos an- 
nos", che il convegno che ha 
prom osso  nelle settim ane  
scorse segnando così il suo 
congedo dalla diocesi di U- 
dine, avrebbe dovuto indirlo 
nei primi anni della sua per
manenza fra  di noi; allora i 
tempi erano più favorevoli e 
meno degradati per la no
stra gente; ora ha lanciato 
un messaggio molto forte al 
suo successore che, essendo 
un friulano e uomo di mon
tagna, l ’accoglierà certa
mente, ma troverà molto più 
arduo svilupparlo  e fa r lo  
comprendere alla gente.

Hvala lepa.
Janez Mežnarju
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Jutre Agnese 
dopune pet liet!
Vse narbuojše j i  željo vsi v družini

Kuo hitro rasejo otroc! Se zmislemo, kar so parvikrat 
pamesli nje fotografijo na Novi Matajur. Je bla pru mine- 
na, seda je že ’na “signorina” ! Jutre, petak 19. Zenarja do
pune “že” pet liet! Al sta jo  zapoznal? Je Agnese Scrigna- 
ro, nje mama je  M onia Vasconi z Lies, tata je  Silvano 
Scrignaro taz Barnasa, žive pa blizu Remanzaga.

Agnese je  njih pravo veseje, pa ne samuo njih, tudi od 
none Lucie z Lies an none Delfine iz Barnasa, “tetè” Lo- 
redane, kužinu an vsieh tistih, ki ji stoje blizu.

D raga CiCica, b o d ’ n im ar takuo v e se la , ti v s i v toji 
družini, an tudi m i, iz  sarca želm o.

Babbo Natale 
in casa di riposo
Una bella vigilia di Natale per gli ospiti

Babbo Natale je  paršu 
gledat an none, ki Zivjo 
v počitn iškem  dom u v 
Spietre.

Il 24 dicembre, alcuni 
rappresen tan ti d e ll’A s
sociazione culturale “In
siem e per V ernasso” si 
sono recati alla casa di 
riposo di San Pietro per 
festeggiare assiem e agli 
o sp iti il san to  N ata le . 
C on d an ze  se m ic o m i
che , acco m p ag n ate  da 
musica travolgente, con 
costumi allegri e colorati

so n o  r iu s c it i  a c re a re  
u n ’atm osfera serena ed 
allegra, che ha avuto il 
culm ine con l ’arrivo di 
un B abbo N atale ricco 
di doni.

E ’ stata una iniziativa 
davvero lodevole che ha 
fatto sentire agli anziani 
la solidarietà dei giova
ni, ma ha arricchito an
che questi ultimi perchè 
hanno donato un po’ del 
loro tempo a chi potreb
be sentirsi solo, soprat
tutto a Natale.

novi mataj u ro
četrtek, 18. januarja 2001

Vasnjani od Kodermacov an Budažev

So postroj il 
korito v vasi

Kronaka

Koderm ac je  ’na m ika
na vas v idarski dolini, ki 
donas štieje sam uo še se
dam  ljud i an tri h iše  od- 
parte. Jih nie puno, pa so 
kuražni an dobre volje. Na 
zapustjo vas an, kar je  vri- 
edno velike pohvale, skar-

bjo puno za njo. Takuo se 
jim  je pru huduo zdielo vi
det korito  na sred vasi se 
počaso počaso poderjat. Se 
jim  nie parielo  pru. T iste 
korito je  priča življenja v

vasi: atù so hodil krave na
paja t, atu so žene hod ile  
prat idrik an s cindierji no
sile vodo damu, atù okuole 
so se lov il o troc an, kaj- 
šankrat m očil... Takuo so

se zav ih n ili 
ro k a v e  an 
ga  z a č e l 
s t r o j i t .  N a 
p o m u o č  so 
j im  v e s e lo  
parskočil tu 
di gor z Bu- 
d až  (d ru g a  
vaščina idar- 
ske  d o lin e , 
k jer je  še le 
p e šč ica  l ju 
d i)  an  v si 
k u p e  so jo  
diel na mest. 
L e p u o  so 
p o la š ta l  an 

okuole. Tri lieta so se mal- 
tral okuole korita an za za
služit potriebne sude so se 
za senjam ta za griljo tru
d il .  N a p o m u o č  s ta  j im  
parskočila  tudi praponski

kamun an Gorska skupnost 
N ediških dolin. K ar so jo  
inaugurai, bluo je  v nedie- 
jo  17. dičemberja, so v va
si nardil pravi senjam . Je 
b la  sve ta  m aša an m anih 
padre Antonio taz Starego- 
re je  požegnu tudi postro- 
je n o  k o rito . P o tlè  je  biu 
rinfrešk za vse, an za šin- 
daka iz Prapotnega Gerar- 
da M arco lin i, za p red se
d n ik a  G o rsk e  sk u p n o sti 
Firm ina M arinig an za ase- 
sorja na Gorski skupnosti 
idarske  do line  L ina B or
don.

Bluo je  pru lepuo.
An mi pru zvestuo napi

šem o takale  novice an le 
g red e  zah v a lem o  an po- 
hvalem o vasnjane od Ko- 
de ram co v  an iz budaške  
vasi za tako lepo dielo.

Ignoti trafugano una quindicina di milioni

Savogna, furto 
nel municipio

Ammonterebbe ad una 
q u in d ic in a  di m ilion i il 
furto avvenuto nella notte 
tra lunedì 15 e martedì 16 
nel municipio di Savogna. 
Ignoti sono penetrati nel
la sed e m u n ic ip a le  fo r 
zan d o  u n ’en tra ta  d e lla  
facciata posteriore, quin
di sono entrati negli uffici 
e, individuata la cassafor- 
te, l’hanno forzata.

Martedì sera il sindaco  
Lorenzo Cernoia si è re
cato alla stazione dei ca 
rabin ieri di S. P ietro al 
Natisone, alla quale fanno 
capo le indagini, per veri
ficare l’esatta  d inam ica

dei fa tti e l'am m on tare  
del bottino. In buona par
te si tratterebbe di dena
ro in contanti, oltre ad al
cuni buoni mensa.

Dalla dinamica dei fat
ti appare chiaro, com un
que, che i ladri sapessero 
benissimo dove colpire. Si 
tratterebbe, insomma, di 
una banda di professioni
sti.

L ’episodio della scorsa 
notte segue di poco, in or
dine di tempo, un paio di 
furti d ’ab itazion e avve
nuti a Sorzento, una fra
zione di S. Pietro al Nati
sone.

Koledar prireditev v drugi polovici januarja - 22. gostuje ljubljanska Drama

V kinogledališče v Tolmin
Filmske predstave v originalu s slovenskimi podnaslovi so lahko zanimive tudi za nas

2 e  zadnji krat smo na
pisali program  prve polo
vice m eseca januarja v ki- 
nogledališču v Tolm inu v 
p rep ričan ju , da bodo  in 
form acije dobrodošle  na
šim bralcem , če ne druge
ga za tiste, ki bi radi gle
dali film e v originalu, se
v ed a  s s lo v e n sk im i p o 
dnaslovi. Posebno pozor
nost pa zasluži slovensko 
gledališče, ki pride na vr
sto  v p o n ed e ljek  22. j a 
nuarja.

T okra t vam  napišem o, 
kaj je  vse v koledarju do 
konca meseca.

•  V soboto 20. ob 18.

in 20. uri bo kom ična gro- rja  ob 18. uri ponov itev  
zljivka Krik 3 (Scream 3). G rinch  (H ow  the g rinch

•  V nedeljo 21. janua- stole the Cristmas).

•  V ponedeljek 22. ob 
20. uri bo nastopila D ra
ma Ljubljana z gledališko 
predstavo Lepotna k ralji
ca Leenana.

•  V četrtek 25. jan u a
rja ob 20 urio bodo vrteli 
g ro z ljiv k o  N eim enovan i 
(Los sin nombre).

•  V soboto 27. sta na 
sp redu  dve p red stav i ob 
18. in 20. uri. Na spredu 
je  akcijski film Charlijevi 
an g e lčk i (C h a r l ie ’s An- 
gels).

•  V nedeljo 28. jan u a
rja ob 18. uri bodo pono
v ili  f ilm  N e im e n o v a n i 
(Los sin nombre).
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Sotto i Longobardi cresce il nucleo del potere temporale dei patriarchi

D Patriarcato aquileiese 
tra donazioni e investiture

novi matajur
četrtek, 18. januarja 2001 9

La s to r ia  de i d if f ic i l i  
rapporti tra i patriarchi di 
Aquileia e di Grado non fi
n isce  o v v ia m e n te  con  
quanto esposto, ma segnala 
vicende ancora più sco n 
certan ti di que lle  dei pa
triarchi Severo e Fortunato, 
che «denudò tutta la chiesa 
metropolitana di Grado del 
suo o ro , d rap p i ed o rn a 
menti ed insieme anche le 
c h ie se  b a t te s im a li  d e lla  
p ro v in c ia  d ’Is tr ia ...»  (P. 
Paschini). Non sentendosi 
sicuro nem m eno ad Aqui- 
ieia, il patriarca nel 628 tra
sfe rì la  p ro p r ia  sed e  a 
Cormóns. Qui la sede rim a
se per oltre cen t’anni. Infi
ne il patriarca Callisto riu
scì ad insediarsi avventuro
sam ente a C iv idale  scac 
ciandovi il vescovo che sta
va p e r e s se re  n o m in a to  
(737). A causa di ciò Calli
sto attirò su di sé le ire del 
duca longobardo Pem m o- 
ne, che lo fece imprigiona
re (si ritiene a Duino) con 
la m inaccia di gettarlo  in 
mare. Callisto godeva però 
del favore del re Liutpran- 
do, che destituì il duca no
minandovi Ratchis. Il nuo
vo patriarca potè insediarsi 
nella  cap ita le  del ducato , 
dove la c ittà  espresse una 
grande fio ritu ra  cu ltu ra le  
ed artistica.

Torniamo alle donazio
ni. In seguito alla restitu 
zione dei beni da parte del 
re Agilulfo la Chiesa di A- 
quileia vide accrescere le 
proprie fortune. Al posses
so dei beni acquisiti, resi
denze patriarcali, possedi
menti di villaggi e terreni, 
si aggiunsero elargizioni e 
lasciti di benefattori più o 
meno facoltosi. S icché, al 
tem po del dom inio longo
bardo, il patriarca dispone

t e

L ’esterno del Battistero di Grado, costruito nello stile dell'architettura di Ravenna

va di un patrim onio senza 
che questo  costitu isse  un 
vero e proprio dominio feu
dale. L ’investitura feudale, 
nella sua più matura affer
mazione, creava un rappor
to di dipendenza legalmen
te codificato tra chi conce
deva l ’investitura e chi ne 
era il beneficiario. Sotto i 
L ongobard i questa  form a 
di rapporto ancora non era 
maturata.

Il p rim o  a tto  e ffe ttiv o  
del futuro feudo temporale 
del Patriarcato di Aquileia 
si fa risalire al 776. Ormai 
siamo nella prima fase del
la c o n q u is ta  de l re de i 
F ra n c h i, C a rlo  M agno , 
dell'Italia longobarda. Car
lo assunse il titolo di Re dei 
Longobardi, senza m odifi
care l’assetto ducale del re
gno. Così confermò il titolo 
an ch e  al d u ca  del F riu li 
Rotgaudo. Rotgaudo si ri

Iz Kozce v Dreko
Rešitev prejšnje številke
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b e llo  ai F ra n c h i, m a fu 
sconfitto ed i beni dei ribel
li furono confiscati e donati 
al patriarca Sigualdo.

Ne beneficiò soprattutto 
P ao lin o  di P rem ariacco , 
grammatico e precettore di 
Carlo presso la reggia di A- 
qu isg rana . P ao lino  II d i
venne patriarca per volontà 
dell’imperatore. Le località 
oggetto di donazioni di ca
stelli, villaggi, terreni, a noi 
geograficam ente più pros
s im e , fu ro n o  A q u ile ia , 
Muzzana, Lavariano, Buia, 
Corm óns, C ividale (Santa 
M aria in Valle), San G io
vanni d ’A ntro nelle V alli 
de l N a tiso n e . L ’in siem e  
andò  un p o ’ a lla  v o lta  a 
form are il vero e proprio  
feudo patriarcale.

La d is c u s s io n e  c irc a  
l ’autenticità del documento 
d e lla  d o n a z io n e  fra n c a  
(776) non cam bia granché 
le cose. Un falso ben più 
im p o rtan te , anche  p er le 
c o n seg u en ze  p o litic h e  e 
m orali, fu la “donazione” 
de ll’imperatore Costantino 
in favore del papa. La do
nazione sarebbe stata con
cessa alla Chiesa come di
m ostrazione di gratitudine 
d e ll’im peratore per averlo 
guarito dalla lebbra, grazie 
a lle  p re g h ie re  del papa .

L ’atto di donazione doveva 
essere all’origine dello Sta
to della Chiesa. Si tratta del 
p resunto  atto  di cessione 
dei te r r i to r i  o c c id e n ta li  
d e l l ’im p ero  a v an tag g io  
della Chiesa e del papa. Lo 
Stato della Chiesa ebbe ori
gine invece con l ’a ttribu 
z ione  d e l l ’E sa rca to  (R a 
venna e città vicine) al pa
pa da parte del re dei Fran
chi Pipino (756) e confer
mata dal figlio Carlo M a
gno.

La Chiesa invece consi
derò  l ’atto  dei re franchi 
com e una re s t i tu z io n e  
d e ll’antica donazione co 
stantiniana. (La fine defini
tiva dello Stato delle Chie
sa avvenne con la presa di 
Rom a da parte dei bersa
glieri dei Savoia nel 1870). 
L ’autenticità del documen
to fu sem pre d ifesa  dalla  
Chiesa, ma fu confutata sia 
sul piano del contenuto sto
rico che quello dell’analisi 
linguistica dall’eminente u- 
manista del XV secolo Lo
renzo Valla.

(Venezia, 57)
Paolo Petricig

A. G ra f to n , C om e gli 
antichi divennero classici, 
in Storia d ’Europa, Einaudi 
1994

Kotič za 
dan l 
jazek - m
M a t e j  Š e k l i

Isi vijaC Cemò najprit p o 
g le d a t  SCè nur, da k oj ni 
majo ta-na kunce te m oške, te ž e 
nske anu te sridnje b isid e , ko ni so  tu-w  g ’enitivu  
singolarja.

Te moške biside
kjiiCa, konjà, Carwa; k ilina, tuba 
Te ženske biside
lipe, koze, gore; racjuni, miši, kokoše 
Te sridn je  biside
jabulka, rašata, oknà; janjaca, vasajà, jajcà

Njàn pošpegnimo SCé, da kaku ni se rivawajo bisi
de, ka ni nalazajo ta-prid timi moškimi, timi ženski
mi anu timi sridnjimi bisidi, ko ise ni stujijo tu-w 
g ’enitivu singolarja.

Te moške biside
kostanja
noga zrélaga kostanja 
toga rozajanskaga plesa 
isagà/itagà muža 
miga/tviga bratra 
našaaga/wašaga dèda 
Te ženske biside 
hruške
ne zréle hriiske 
te rozajanske wiize 
ise/ite žane 
me/tve sastre 
naše/waše babe 
Te sridn je  biside 
jabulka
nooga zrélaga jabulka 
toga rozajanskaga ublicila 
isagà/itagà janjaca 
miga/tviga dèla 
nasaga/wasaga dèla

Provejmò prig’at bisido itaku, da na bo šla prow!
1. Ta-na naši tražmišjuni rumuni'mò karjè Cas pa 

od (parko), ka marnò izdè w duiini.
2. Si rèkal, da nàs ni c ’on vec’ gledat (tilivizjunb).
3. Wsaki drugi tédan clijamò ta-na radio pravit od 

(konsèjb) od (naso kumunp).
4. Babe ni radè pravijo  utrucèn pravice od (ta 

fiirbasta lisica) z (Rezija).
5. Rubrika “Kotic’ za dan liwCi jazek” na rumuni' 

od (tò rozajanske rumuninjè).
6. Te tèdan, ka prišal, som ò Culi rumunet od (naS0 

grupo) od p lesaw cuw , ka an šal pò svitò.
7. Somò diškutinali wZé karjè Cas od (isa  riC0).
8. Ja ni'si vidèl (mòj0 woj0) wzè karjè ti'mpa.
9. Rudi radè Ciijamò kej od (te rozajanski cirkolo) 

od kultiire.
10. Kaku, da ti nisi Sc’é rivai (twò délu)?
Kaku to jè  jošt?
1. p a rk a ; 2. t i l iv iž ju n i;  3. k o n sè ja , n a ša g a  

kumuna; 4. te turbaste lisice, Rezije; 5. toga rozajan
skaga rumuninja; 6. našaga grupa; 7. ise raCe; 8. mi
ga wiija; 9. toga rozajanskaga Cirkola; 10. tviga 
dèla.

Za parac’at isò somò doparali l'ibrin »Grammatica 
pratica resiana: Il sostantivo« od profasòrja Hana 
Steenwijka.

Fazanka in fazan
Pisan škrlatno rdeCi fazan 

zaljubljeno osvaja fazanko: 
”Ger-gek, ger-gek, ljubica To 
njivo ti poklonim, Ce mi daš 
prijazen poljubček!".

Fazanka kljunčkne fazana. 
Nato odletita v koruzo. Tedaj 
zapiha veter. Na ptičjem straši
lu zaropotajo stare konzerve in 
kose. Prestrašena fazana odfr
čita v gozd na bukovo vejo. Do

ušes zaljubljeni fazan ji spet 
dvori: ”Ger-gek, ger-gek. Po
darim ti gozd z bukovim žirom 
vred, Ce me še enkrat objameš 
in kljunčkneš". Fazanka se pri
kupno zasmeji: ’Tlehehe. Tri
krat te bom objela in kljunCkni- 
la, ker si mi všeC. Samo najprej 
se poročiva! Si za to?‘ Fazanje 
ves sreCen: "Seveda! Tamle v 
gošCavi poznam skrito mesto,

kje si bova uredila gnezdo”. 
Hitro vzame iz žepa prstan in ji 
ga natakne. Odfrčita k ptičjemu 
matiCaiju, kolikor ji peruti ne
sejo. Kukavica v grmu se 
zahihita: "Hihihi. Naglica ni 
nikoli dobra. Počakal bom, da 
si uredila gnezdo. Nato jima 
bom podtaknila svoje jaice“.

Morislava Slana-Miros 
(Iz Rodne grade)

Bohloni none 
an mame!
Otroc an uCiteljce 

dvojezičnega vartaca 
z a h v a le jo  vse tis te  
m am e an none, ki so 
jim  pom agal za na
pravit božično prire
ditev. Zahvalejo tudi 
vse tiste, ki so nimar 
p a rp ra v je n i jim  dat 
’no roko.
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R is u l t a t i

1 .  C a t e g o r i a
Majanese - Valnatisone 2-0

JU N IO R E S
Valnatisone - S. G ottardo 2-1

A m a t o r i
Fagagna - Real Filpa 0-4
E lettrica Passon - Valli N atisone 1 -0 
Pol. Valnatisone - Pizz.da Raffaele 2-1 

Ai Cons - Ost. al Colovrat 1 -1

C a l c e t t o
Merenderos - Bar Zarabara 4-2
Diavoli volanti - Bronx Team 11 -5
Paradiso dei golosi - Ediltomat rinv.

P r o s s im o  t u r n o

1 .  C a t e g o r i a
Flu V alnatisone - Ancona

3 .  C a t e g o r i a
A udace - G aglianese 
S eren iss im a - Savognese

A l l i e v i
V alnatisone - Fortissim i

A m a t o r i
Reai Filpa - Tissano 
Amaro - Valli Natisone 
Torean - Poi. Valnatisone 
Moulin rouge - Osteria al Colovrat

C a l c e t t o
Pizz. Al Baffo - Merenderos 
Bronx Team - Autoudine 
Nuovomillennio - Paradiso dei golosi

C l a s s if ic h e
1 .  C a t e g o r i a

Gonars 35; Reanese 31 ; Maianese, Lu- 
mignacco, Flumignano 29; Santamaria 
27; Ancona 23; Riviera, Tarcentina 21; 
Union Nogaredo 20; Valnatisone, Tre 
stelle 19; Maranese 15; Azzurra 10; Ven- 
zone* 9; Castions* 8.

3 .  C a t e g o r i a
Corno 31; S te lla  A zzurra , N im is 22; 
Chiavris 21; Moimacco 19; Savognese 
19; Serenissima, Assosangiorgina 16; 
Gaglianese 15; Libero Atl. Rizzi 14; For
tiss im i, Savorgnanese 12; Cormor 9; 
Audace 1.

JU N IO R E S
Pagnacco 25*; Valnatisone 21 ; Cussl- 
gnacco 18; Com. Faedis*, S. Gottardo*,

Centrosedia, Chiavris 17; Buonacqui- 
sto13**, Com. Lestizza 11; Serenissima* 
10; Com. Tavagnacco, Buttrio 4.

A l l i e v i
Pagnacco 34; Union 91/A 28; Azzurra 
26; Manzanese* 25; Bearzi 23; Torrea- 
nese 22; Gaglianese, Valnatisone 16; 
Fortissimi 15; Libero Atl. Rizzi 13; Rea
nese 11 ; Centrosedia 5; Com. Tavagnac
co 4; Chiavris* -1.

A m a t o r i  ( E c c e l l e n z a )
Reai Filpa 17; Anni 80 15; Edil Tomat, 
Effe tre 13; Tissano 12; Termokey, Bar 
Corrado, Warriors 11 ; Mereto di Capitolo 
10; Al sole due 9; S. Daniele 8; Coopca 
Tolmezzo 7; Fagagna 6; Coop Prema- 
riacco 5.

A m a t o r i  ( 1 .  C a t e g o r i a )
Valli del Natisone, Osteria della salute 
15; Turkey pub, Treppo 14; Amaro 13;

Sport  —

Rojalese 12; Elettrica Passon 11;Team 
Calligaro, Dream team 9; Lino Calligaro, 
Montenars 8; Racchiuso 5; L'Arcobaleno
4.

A m a t o r i  ( 2 .  C a t e g o r i a )
Torean 18; Birr. da Marco Campeglio 17; 
Poi. Valnatisone, Gunners Povoletto 14; 
Carioca, S. Lorenzo 11; Pizzeria Rispoli 
9; Agli amici, Colugna, Moimacco 5; Piz
zeria da Raffaele 4.

A m a t o r i  ( 3 .  C a t e g o r i a )
La bottega del mobile18; Linea golosa 
16; Ai Cons 15; Osteria al Colovrat 13; 
Piaino, alla Terazza 9; Bar Manhattan 8; 
Beivars 6; Pizz. Moulin rouge 4 Osteria 
da Lodia 2.

Le c lass ifiche  d e i cam p iona ti g iova n ili e  am atoria li 

sono agg io rnate  a lla  se ttim ana precedente.

'  U na partita  in  m eno

Continua la serie negativa degli azzurri che domenica sono stati sconfitti per 2-0 dalla Majanese

La Valnatisone non tiene più il passo
Gli Juniores superano il S. Gottardo e restano secondi 
Poker del Reai Filpa di Pulfero sul campo di Fagagna
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Anche a M ajano è pro
seg u ita  la  se rie  n eg a tiv a  
d e lla  V aln atison e. D opo
10 stop di C am poform ido 
con la Tre Stelle continua
11 m o m e n to  p o co  fe l ic e  
della squadra azzurra, che 
sem bra avere sm arrito  la 
b rillantezza m essa in m o
stra a ll’inizio della  stagio
ne. La sp e ran za  di tu tti , 
deg li sp o rtiv i e dei d ir i
genti sanpietrin i, è quella 
di rivedere  p resto  la  fo r
m azione allenata da Ivano 
M a rtin ig  e p re p a ra ta  da 
M ario Q uarina allontanar
si da una zona orm ai v ici
na a lla  b a ssa  c la s s if ic a , 
m agari g ià  dal p ro ssim o  
im pegno casalingo con gli 
udinesi d e ll’Ancona.

R ip ren d e  d o m e n ic a  il 
cam pionato di Terza ca te
goria che prevede l ’ultim a 
gara del girone di andata. 
La S a v o g n ese  di F ed e le  
C a n to n i sa rà  im p e g n a ta  
n e lla  d i f f ic i le  t r a s f e r ta  
con la Serenissim a di Pra- 
dam ano, dove cercherà di 
o t te n e re  i tre  p u n ti  p e r 
m antenersi in zona p lay- 
off.

La rinnovata A udace di 
C la u d io  D u r ia v ig  g io 
cherà il derby con gli a- 
m aranto della  G aglianese 
a M erso di Sopra con l ’in
tento di conquistare anco
ra qualche punticino.

Con la seconda vittoria 
co n secu tiv a  g li Ju n iores  
d e lla  V a ln a tiso n e  h an n o  
s u p e ra to  il S . G o tta rd o  
m ettendo  al s icu ro  il se 
condo posto  in c lassifica  
alle  spalle  del Pagnacco . 
Dopo un prim o tem po ter
m inato  a re ti in v io la te , i 
ragazzi a llena ti da G ian 
carlo A rm ellini sono pas
sati a condurre al 10’ g ra
zie ad un bel gol m esso a 
segno da G ianluca Peddis. 
Con il ven to  in poppa la 
squadra è andata più volte 
vicina al raddoppio, che è 
a rriv a to  p u n tu a lm en te  al 
2 2 ’ quando A ndrea Duga- 
ro è stato atterrato  in area 
udinese. L ’arb itro  ha d e 
c reta to  il ca lc io  di rigore 
che Daniele B astiancig ha

t r a s f o r m a to  im p a r a b i l 
m e n te . L a  V a ln a tis o n e , 
sulle  ali d e ll’en tusiasm o, 
ha cercato la terza segna
tura, ma a tre m inuti dalla 
f in e  d e l la  g a ra ,  co n  la  
squadra locale tu tta  in a- 
vanti, gli ospiti hanno si
g la to  con  il p iù  c la ss ico  
dei contropiedi il gol della 
bandiera. Sabato turno di 
rip o so , m entre  il 27 a S. 
G iovanni al N atisone è in 
program m a la prim a gara 
del ritorno con il Centro- 
sedia.

D o m en ica  m a ttin a  r i 
prendono con l ’ultim a ga
ra del girone di andata il 
loro a lta lenante  cam m ino 
gli A lliev i della  V a lna ti
so n e  c h e  o s p i te r a n n o  a 
M erso di Sopra gli udinesi 
dei Fortissim i.

C on tinuano  gli a llen a 
m enti i G iovanissim i del
la  V a ln a tiso n e  in a tte sa  
della  rip resa  del cam pio
nato con la prim a gara di 
ritorno, prevista per il 28 
gennaio  sul re ttango lo  di 
gioco di San Pietro al N a
tisone, dove salirà la C o
m unale  T av ag n acco . G li 
u d in e s i ,  a l l ’e s o r d io  in 
cam pionato, avevano pro
curato il prim o dispiacere 
ai ragazzi allenati da R en
zo C h ia ra n d in i, su p e ra ti 
con il più c lassico  dei r i
su ltati, un 2-0 che brucia 
ancora ai nostri ragazzi.

C on due  se d u te  s e t t i 
m a n a li, il m a rte d ì ed  il

Walter Rucchin, 
difensore 

dell'Audace. 
Più a sinistra 

Andrea Dugaro, 
attaccante 

degli Juniores

giovedì nella palestra del
la  s c u o la  m e d ia  d i S an  
Pietro al N atisone, hanno 
rip reso  ad allenarsi so tto  
l ’atten ta  guida del m ister 
N e re o  V id a  i r a g a z z in i  
della categoria Esordienti 
d e l la  V a ln a t is o n e .  L a

squadra è in attesa di co
noscere le proprie  avver
sarie del g irone fa ir-p lay  
del cam pionato  di P rim a
v e ra . L a  g ro s s a  n o v i tà  
sarà la disputa delle parti
te che saranno  su d d iv ise  
in tre tempi di 18 m inuti,

con  la p o ss ib ilità  del ti- 
m e-out di un m inuto  che 
perm etterà  agli a llenato ri 
di parlare con i calciatori.

Il Reai Filpa di Pulfero 
ha rifilato un poker ester
no alla form azione di Fa
gag n a  e si è c o n fe rm a to  
alla guida solitaria nel g i
rone di Eccellenza am ato
riale. I ragazzi allenati da 
Severino C edarm as hanno 
rea lizza to  il lo ro  bo ttin o  
grazie  alle  due dopp ie tte  
siglate rispettivam ente da 
Fabio Sim az e M arino Si- 
m onelig.

La testa della classifica 
ha fatto girare la testa alla 
Valli del N atisone che sul 
cam po gibboso di M ereto 
d i T om ba ha perso  punti 
p re z io s i sb a g lia n d o  due 
volte con M auro C lavora 
ed una  con  G io rg io  Del 
Ben le lim pidissim e occa
sioni da gol che aveva sa
puto procurarsi.

V ittoria di m isura della 
Polisportiva V alnatisone  
di C ividale che ha supera
to a C arraria il fanalino di 
c o d a , g li  u d in e s i  d e lla  
P iz z e ria  da R a ffae lé . E ’ 
su ccesso  tu tto  nel p rim o 
tem po  con i b ia n c o ro ss i 
del presidente Pietro Boer 
che sono  passa ti in v a n 
ta g g io  g ra z ie  a l la  re te  
m essa a segno con un co l
po di testa da Lauber. Gli 
o sp iti non avevano  nu lla  
da perdere ed hanno sp in
to in avanti m ettendo a se
gno la rete del m om enta
neo pareggio. Sono bastati

però pochi m inuti, ai civi- 
dalesi, per ristabilire le di
stanze con la rete decisiva 
sig lata da Francisco C an
toni.

R itorna a casa con l ’a
m aro  in bocca  l ’O steria  
al C olovrat di D renchia  
che a Savorgnano, ospite 
della squadra di Ravosa di 
Povoletto, sul risultato ad 
o cch ia li ha cen tra to  una 
clam orosa traversa con il 
suo bom ber Patrick Chiu
d i  (per lui un bo ttino  di 
tredici gol). Nella ripresa 
la squadra di casa è passa
ta in vantaggio, ma è stata 
ragg iun ta  a pochi m inuti 
d a lla  fin e  dai v a llig ia n i 
grazie alla rete di Michele 
M artinig che aveva sosti
tuito Chiuch.

G ra n d e  im p re s a , nel 
cam pionato di Eccellenza 
di calcetto, dei M erende
ros di San Pietro al Nati- 
sone che hanno costretto  
alla  resa la capo lista  Bar 
Z a ra b a ra  di T o lm e z z o . 
Per i valligiani sono anda
ti in gol C r is tia n  B irtig  
(autore di una doppietta), 
W alter Petricig ed Andrea 
Zuiz.

Sul cam po della secon
da in classifica, i Diavoli 
volanti, la form azione del 
B ronx Team  non ha tro
v a to  s c a m p o , v e n e n d o  
sconfitta per 11-5.

In fine il P arad iso  dei 
golosi ha visto rinviare a 
venerdì 19 r in co n tro -sa l
v ezza con I’E d iltom at di 
Feletto Umberto.

Michele
Osgnach
(Merenderos)

Letos prvič tekmovanje za italijanski pokal v tej športni disciplini

Erik Švab prvi v ledenem plezanju
Tokrat im amo priložnost pisati o 

manj znani, a vse popularnejši Špor
tni panogi, v kateri tudi slovenski te
k m ovalci v Ita liji d osega jo  v isoke  
uvrstitve.

G re za ledno p lezan je , oz irom a  
plezanje po zaledenelih slapovih, ki je 
seveda tipično za ta zimski čas, zahte
va pa veliko poguma ter atletske in 
tehnične pripravljenosti.

Zelo uspeSen v tem Športu je  vr
hunski tržaški slovenski alpinist Erik 
Svab, ki se letos udeležuje italijanske

ga pokala v lednem plezanju. Prejšnji 
teden je  bila prva tekm a pokala v 
kraju Riva di Tures-Rein im Taufers 
na Južnem Tirolskem.

Erik Svab je zmagal tekmo v hudi 
konkurenci kakih Štirideset najbolj
ših a lp in istov iz Ita lije, N em čije in 
Avstrije. Z zm ago je  slovenski alp i
nist prevzel vodstvo na lestvici poka
la, ki velja za državno prvenstvo v le
dnem plezanju. Ce bo Slo tudi v na
daljevanju vse po sreči, se nasi sku
pnosti obeta nov državni naslov.
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Pismo v spomin na Adriano

“ D rag i N ovi M a ta ju r , 
san Fabio Gosgnach an san 
Lukeju iz G orenjega M ar
sina. Živin v kraju Toronto 
v Kanadi. San imeu samuo 
19 liet, kar san m uoru iti 
po sviete. Takuo se niesan 
navadu lepuo po ita lijan 
sko, pa n iesan  tud i im eu 
parložnost se navast pisat 
po sloviensko, ki je  naš i- 
zik. ’No rieč pa van jo  mu- 
oren po v ied a t: san se ču 
manj “em igran t” , kar san 
paršu v Kanado, ku kar san 
iz Marsina šu dol v miesto: 
dol so nas s lav o  g le d a l, 
niesmo bli njih gliha an so 
nas štiel za manj, ku druge 
ljudi.

Van pišen za van povie
dat ’no žalostno novico.

29. o tu b e rja  je  um arla

adna moja velika parjatelj- 
ca, ’na žena zaries uriedna: 
A driana Trinco, poročena 
Drescig.

N o v ico  sta  n ap isa l na 
Novim Matajurju od 9. no- 
vem berja, diel sta tudi nje 
fotografijo an za tuole vas 
zahvalin, pa san tudi poštu- 
dieru, de ’na žena takuo “in 
gam ba” je  uriedna vič, ku 
dvie varstice, dvie rije an 
za de boj viedli vsi, kakuo 
je  bla barka.

Adriana je  bla podpred
sednica (vicepresidente) od 
Zveze slovienskih izseljen
cev /  Unione emigranti slo
veni del FVG v Torontu. 
San čaku, de kajšan drug 
od telega asoCjacjona, al v 
Kanadi al od sedeža v Ce- 
dade, napiše kiek vic gor

“Naše žene 
so v kuhinji 
kluba 
"Simon 
G regorč ič "  
an so
p a rp ra v je -
ne
začet 
kuhat. 
Adriana 
je  ta druga 
iz čeparne 
roke

mez njo an za jo  pohvalit 
an zahvalit, pa tuole se nie 
zgodilo an se mi pru huduo 
zdi.

A driana je  zaries puno 
n a rd ila  za b en ešk o  sk u 
pnost. Je bla zlo ponosna 
bit hci naše Benečije, je  bla 
nimar med te parvimi, kar 
je  bluo za organizat kako 
sreCanje al kajšan senjam  
za naše judi, ki žive tle v 
K anadi. Z n je  sm artjo  je  
pustila ’no veliko praznino 
v naši skupnosti: ona je  da
ja la  vsiem nam kuražo an 
muoC za iti napri, ona z nje 
liepim karaterjam, z nje ve- 
sejam nas je  vse kupe dar- 
Zala. Bla je  zlo poznana an 
š tie ta  tu d i m ed  d ru g im i 
skup inam i, ki skarb jo  za 
emigrante: Fameè furlane,

Fogolar Furlan, Primorski 
Slovenci an posebno so jo  
spoštoval tisti od Kluba Si
mon GregorCiC iz Toronta, 
kjer se srecavamo tudi mi 
BeneCani.

M uoren reC, de san pru 
ponosen , o rg o ljožast, de 
san poznu  tako  ženo , de 
A driana je  bla tudi m oja 
parjateljca, ku je  muoj pa- 
rjateu nje mož Renzo. Tudi 
on je  zaries an bardak Člo
vek. Adriana na bo m anj
kala samuo njemu an dru
žini, pa an mene an vsiem 
tistim, ki smo jo poznal. Jo 
Cen pozdravit takuo, ki san 
jo  klicu: “Zbuogan Kej!”

Fabio”
Tole pismo zlo lepo, ki 

nam ga je  pošju Fabio Lu
keju taz Toronto se zaklju
či takole:

“V as zahvalen  za pre- 
stor, ki dasta telemu moje
mu pism u, ma se mi pari 
pru, de mi BeneCani napi
šemo nimar ki gor mez na
še uriedne ljudi po sviete”.

Im a ražon  Fabio , naši 
judje po sviete so uriedni 
ne samuo an par varstic, pa 
tudi spoštovanje an hvale
žnost vsieh nas, ki živmo 
tle doma. Oni so po sviete, 
pa ljubijo našo zem ljo še 
buj, ku adni, ki so im iel 
sreCo ušafat dielo doma an 
kar ga nie bluo, pru takuo 
vsieh nas, ki tle doma živ
mo.

DREKA

Debenije - Kanada 
Žalostna novica

Po telefone je  paršla ža
lostna novica, de v Kanadi 
nas je  na 20. diCemberja za 
nim ar zapustu an naš Člo
vek. K licu  se je  R ina ldo  
Tomasetig an je  biu Marti- 
nou iz D ebenijega. Biu je  
klaša 1931 an februarja bi 
biu dopunu 70 liet.

Rinaldo je  paršu od su- 
datov an hitro se je  muoru 
pobrat po sviete za zaslužit 
kiek. Su je  v Kanado an ka-
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ko lieto  potlè se je  varnu 
damu. Se je  oženu, bluo je 
glih štierdeset liet od tegà. 
N jega Zena je  Lucia Mar- 
seu taz Ruonca. Potlè se je 
spet varnu v Kanado, hitro 
za njim je šla tudi Lucia an 
tam sta zaCela njih skupno 
življenje. Njih družina je z- 
rasla, kar se jim  je  parložla 
hci Anita.

Ziviel so v kraju Thun- 
der Bay, kjer je  puno dru
gih naših ljudi. Rinaldo, ku 
vsa n jega d ruž ina , je  biu 
zlo navezan na rojstne kra
je  an je  viedu vse, kar se 
ga ja  tle tode: p reb ieru  je  
Novi M atajur an je  tudi kli
cu zlo pogostu sestro Mari
jo  v Lombaju.

Z njega smartjo je  v ža
lost pustu ženo Lucio, hci 
Anito, sestre Marijo, Pio an 
Anno, kunjade, navuode an 
pranavuode.

SVET LENART REMANZAG

C E R C A SI 
a p p a r ta m e n to  o 
c a s e t t a  in  a f f i t t o  
n e lle  V a ll i  d e l 
N a t is o n e  (p r e z z o  
accessib ile). 
T e le f o n a r e  a l lo  
0348/0646075

Dolienjane 
Zapustila nas je  

Dorina Trusgnach
V videm skem  Spitale je  

um arla Dorina Trusgnach, 
uduova Oviszach, buj po
znana kot E lsa. Im iela je  
72 liet.

Elsa se je  oboliela malo 
cajta od tega, huda bolie- 
zan jo  je  hitro ukradla vsi
em v družini. V žalost je  
pustila hci, zeta, navuode 
an vso žlahto.

Z adnji pozdrav sm o ji 
ga dali v Cetartak 11. Ze- 
narja popudan v Kozci.

SPETER
mmmmBmamammmmmmKm

Barnas 
Pogreb v vasi

T udi v naši vasi sm o, 
na ža lo st, im iel m arlica . 
Z a p u s ti la  nas je  C e s ira  
C o s ta p e r a r ia ,  u d u o v a  
Quarina.

N a te lim  sv ie tu  je  za 
pustila družino an žlahto.

VenCni m ier bo počiva
la v B arnase, k jer je  biu 
nje pogreb v torak 9. Ze- 
narja.

Žalostna oblietinca
’No lieto je  že šlo napri 

odkar si nar za nimar zapu
stu, ma tvoj spomin je  ni
mar živ. Za te smo zmolil 
par sveti maši, ki je  bla v 
nediejo 14. v Remanzage.

C arlo  L u ig i L ien i, un 
anno è già trascorso, troppo 
in fretta, dalla tua scompar
sa, ma il tuo ricordo è più 
che mai vivo nei nostri cu
ori, con immutato amore.

In tuo ricordo è stata ce
lebrata una santa m essa a 
Rem anzacco dom enica 14 
gennaio.

La m o g lie  E lia  T ru s 
gnach - Zefova di Prapo- 
tnizza e la figlia Gabriella.

R IT R O V A T I 
2 cani taglia  piccola  
( t ip o  d a  c a c c ia ) ,  
b ia n c h i co n  o r e c 
ch ie m arroni. 
T e le f o n a r e  a llo  
0432/714075

Dežurne lekarne / Farmacie di turno
OD 20. DO 26. ZENARJA 

Mojmag tel. 722381 
Cedad (Fomasaro) tel. 731264

Ob nediejah in praznikah so odparte samuo zjutra, za ostali Cas in 
za ponoC se more klicat samuo, Ce riceta ima napisano »urgente«.

Miedihi v Benečiji
DREKA

doh. Maria Laurà

Kras: v sriedo od 11.00 do 11.30 
Debenje: v sriedo ob 15.00 
Trinko: v sriedo ob 12.00

GRMEK

doh. Lucio Quargnolo 
Hlocje:
v pandiejak, sriedo an 
četartak ob 10.45

doh. Maria Laurà 
Hlocje:
v pandiejak od 11.30 
do 12.00 
v sriedo ob 10.00 
v petak od 16. do 16.30 
Lombaj: v sriedo ob 14.00

P O D B O N E S E C

doh. Vito Cavallaro 
Podbuniesac:
v pandiejak od 8.30 do 10.00 
an od 17.00 do 19.00 
vsried an petak 
od 8.30 do 10.00 
v četartak od 17.00 do 19.00 
Carnivarh.
v torak od 9.00 do 11.00 
Marsin:
v četartak od 15.00 do 16.00

S R E D N JE

doh. Lucio Quargnolo 
Sriednje:
v torak an petak ob 10.45

doh. Maria Laurà 
Sriednje (Oblica)
v četartak od 10.30 do 11.00 
Gorenji Tarbi: 
v torak od 9.00 do 10.00 
v četartak od 11.30 do 12.00

SO V O D N JE

doh. Pietro Pellegriti 
Sauodnja:
v pandiejak, torak, četartak 
an petak od 10.30 do 11.30 
v sriedo od 8.30 do 9.30

SP E T E R

doh. Tullio Valentino 
Spietar:
v pandiejak an četartak 
od 8.30 do 10.30 
v torak an petak 
od 16.30 do 18. 
v saboto od 8.30 do 10.

doh. Pietro Pellegriti 
Spietar:
v pandiejak, torak, četartak, 
petak an saboto 
od 9.00 do 10.30 
v sriedo od 17.00 do 18.00

doh. Daniela Marinigh 
Spietar:
od pandiejka do četartka 
od 9.00 do 11.00 
v petak od 16.30 do 18.00 
(tel. 0432/727694)

PEDIATRA (z apuntamentam)
doh. Flavia Principato 
Spietar:
v sriedo an petak 
od 10.00 do 11.30 
v pandiejak, torak, četartak 
od 17.00 do 18.30 
tel. 727910 al 0339/8466355

SV E T  LENART

doh. Lucio Quargnolo 
Gorenja Miersa:
v pandiejak, torak sriedo, 
četartak an petak od 8.15 
do 10.15
v pandiejak an četartak tudi 
odi 7.00 do 18.00

doh. Maria Laurà 
Gorenja Miersa:
v pandiejak od 8.30 do 10.00 
an od 17.00 do 18.00 
v torak od 10.00 do 12.00 
v sriedo od 8.30 do 9.30 
v četartak od 8.30 do 10.00 

- v-petak-od t7.00-do-f8K3O- - -

Za vse tiste bunike al pa judi, ki 
imajo posebne težave an na 
morejo iti sami do Spitala “za pre- 
lieve", je na razpolago “servizio 
infermieristico" (tel. 727081) 
Pridejo oni na vaš duom.

Informacije za vse
Guardia m edica

Za tistega, ki potrebuje miedi- 
ha ponoč je na razpolago 
»guardia medica«, ki deluje 
vsako nuoc od 8. zvičer do 8. 
zjutra an saboto cieu dan do
8. zjutra od pandiejka.
Za Nediške doline se lahko 
telefona v Spieter na številko 
727282, za Cedajski okraj v 
Cedad na številko 7081.

Ambulatorio di igiene

Attestazioni 
e  certificazioni
v četartak od 9.30 do 10.30 
Vaccinazioni
v četartak od 9. do 10. ure

C onsultorio  fam iliare

SPETER

Ostetricia/Ginecologia
v torak od 14.00 do 16.00; 
Cedad v pandiejak an srie
do od 8.30 do 10.30; 
z apuntamentam, na kor pa 
impenjative (tel. 708556)
Psicologo: dr. Bolzon
v sriedo od 9. do 14. ure

Servizio infermieristico
Gorska skupnost Nediških 
dolin (tel. 727084)

Kada vozi litorina
12 Čedada v Videm:
ob 6.*,6.36*,6.50*, 7 .10, 
7.37.*,8.07,9.10, 11., 12. , 
12 .17*, 12 .37*, 12 .57*, 
13.17,13.37,13.57,14.17*., 
1 5 .0 6 ,1 5 .5 0 ,1 7 .,  18 .,
19.07, 20.

Iz Vidma v Cedad:
ob 6.20*, 6.53*,7.13* 7.40, 
8.10*, 8.35, 9.30, 10.30
11.30, 12.20, 12.40*, 13.* 
13.20*, 13.40, 14.*, 14.20 
14.40, 15 .26 ,16 .40
1 7 . 3 0 . 1 8 . 2 5 . 1 9 . 4 0
22.15.22.40

* samuo čez tiedan

Nujne telefonske številke

Bolnica Cedad  7081
Bolnica Videm 5521
Policija - Prva pomoč ....113 
Komisarjat Cedad....731142
Karabinierji.....................112
Ufficio del lavoro 731451
INPS C edad 705611
URES- INAC 730153
ENEL................167-845097
ACI Cedad 731762
Ronke Letališče.,0481-773224
Muzej C edad 700700
Cedajska knjižnica ..732444
Dvojezična šola 727490
K.D. Ivan Trinko 731386
Zveza slov. izseljencev.,.732231

O bčine
Dreka........................721021
Grmek......................725006
Srednje.....................724094
Sv. Lenart................ 723028
Speter.......................727272
Sovodnje................. 714007
Podbonesec............726017
Tavorjana................ 712028
Prapotno.................. 713003
Tipana......................788020
Bardo........................787032
Rezija 0433-53001/2
Gorska skupnost 727553
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Duobijau?! 
Naša mama 
ima 80 liet!

“ N aša  m am a an n o n a  N je ž iv lje n je  n ie  b luo 
Perina je  v petak 12. žena- lahko. Je bla Sele majhana, 
rja dopunla 80 liet, četudi kar je  o sta la  brez m am e. 
jih na kaže. M lada je  Sla dielat parvo v

Kronaka

Milan an potlè pa v Angli
jo . T u d ’ kar se je  varnila  
dam u so ble težave, pa z 
veliko kuražo, ku nimar, je  
vse prenesla.

Za nje rojstni dan se vsi 
veselmo an v petak smo se 
za telo lepo parložnost vsi 
zbral okuole nje.

D raga  m am a an nona, 
Isabella, Daniele an Pietro 
ti željo, te bi ti bla zdrava 
an vesela Se puno puno li
et.”

Ja, Perina iz Spietra se 
pru lepuo darži! Lohni, zak

okuole sebe ima ljudi, ki jo  
im ajo radi. V idem o jo  na 
fotografiji tle par kraj, kar 
je  bla m lada čeča. Je tista 
tu sred, blizu nje so druge 
čeče iz Petjaga an Lipe, ki 
so šle z njo služit v Angli
jo. Na drugi fotografiji vi
demo Perino tisti dan, ki je  
praznovala rojstni dan. Ona 
je  ta parva na te pravi roki, 
veseli se z Almo an s Cri- 
stino. Tudi one dvie so ma
lo cajta od tegà dopunle 80 
liet. Vse narbuojSe vsiem  
trem Zelmo tudi mi.

Telo posebno kopo jo moreta videt na gozdni ciesti, ki iz Francih peje do Marsina

Navidetadc
N  ardila sta jo  Aldo an Čiko iz Bare

“ O h n e , n ie sm a  v id la  
d o p lih , se ga n iesm a b la  
natrieskala, kar smo jo  ru- 
nala... srna jo  tiela pru ta- 
kuo  n a re s t! ” nam  je  ja u  
smehe Aldo M edveš - Kra
marju iz Bare, kar nam je 
parnesu  k azat, kako  lepo 
kopo sta nardila on an nje
ga parjateu C iko (na ana
grafe je  Luciano M edveš - 
BaStjanu).

“Ist san biu dol za kra
jan, gor je  biu pa Ciko. Ja, 
san ga poSju go r k ar nie 
bluo vietra, de ga na pone
se ...” je  se jau  A ldo. “Ce 
četa videt telo m aravejo - 
ja, na vien, duo bi biu ko
pač narest tako kopo! - mu- 
orta iti na pot interpoderal, 
ki iz F rancih  v M ata ju re  
peje v M arsin!” nam  je  še 
d o lu o ž u  A ld o , ki je  an

mož, ki čeglih nie imeu an 
niema lahko življenje je  ni
mar kuražan an mu je  všeč 
se posm ejat an poškercat. 
“Ja, kar se ušafam o kupe 
ist, Čiko an Se Beppino, so 
pru komedje!” nam je  jau.

Ben nu, se kumramo, de 
tle par nas je  malo takih, ki 
še siečejo an runajo kope, 
seda pa se mormo pohvalit, 
de tisti, ki jih  Se runajo so 
pravi mojstri an ku vsi “ar
tis ti”, m orejo tudi “znore- 
vat” ! Bravi!

An vam, dragi parjatelji, 
ki m očnuo dielata, pa kar 
je  za se poškercat nomalo 
se na potegneta nazaj, Bu- 
oh vam  di uživat Se puno 
v e se lih  d n ev u  an k a r se 
u šafa ta  v tis ti vasi k lie ti, 
popita an kozarc an na naše 
zdravje!

Pio an Pia: že štierdeset liet kupe

Pio an Pia 
sta tudi 
poznana, 
ker rada pojeta. 
Je pru parjetno 
jih  poslušat!
Na videmo ure 
se usednit 
okuole njih 
za jih  čut piet 
njih velik 
"repertorio"!

K ar sta se ožen ila , sta 
muorla bit pru Sele otroci- 
ja, saj an seda, ki od tekrat 
je  slo napri “že” Štierdeset 
liet, sta Sele ku dva novi- 
Caca.

“N ovica” sta Pio Sjoru 
an Pia MeniCoua iz Carne- 
gavarha. Na 31. dičem be- 
r ja  20 0 0  sta  p ra z n o v a la  
štierdeset liet njih poroke 
an kajSan dan potlè, na 5. 
Zenarja, Pio je  imeu tudi 
rojstni dan.

Pio an Pia sta iz Cam e- 
gavrha sla dielat po sviete, 
puno liet sta živiela v Ni- 
emCji, k jer Sele stoji njih 
sin Valter z njega družino.

Kar sta se varnila damu

sta šla živet v A zio, k jer 
s ta  se n ap rav la  pru lepo  
hiso.

Zadnji dan lieta, za jim  
Zeliet vse narbuojSe an ku
pe z n jim  se v e se lit , sta  
parSla iz Nem čije tudi sin 
V alter an nev iesta  Petra, 
navuod Lorenz pa je  ostu 
dom a pa jim  je  poSju puno 
poljubčku.

Più an Pii Zeljo vse nar
buojSe žlahta an njih Šte
v iln i p a r ja te lji  (p o seb n o  
Mario Gosgnach an druži
na), de bi se “ p ren aša la” 
Se puno liet zdravi an ve
seli. Parjatelju  Piu pa vsi 
Zelmo, de bi se preča oko- 
Sju an lepuo ozdraveu.

A n p is a te l j ,  ro - 
m anzier, se ga je  rad 
napiju. ’No vicer s e j ’ 
zaplietu pruot duomu 
p ja n  ku  s k ie ra . An 
polie jo t ga je  ustavu 
an ga je  vprašu:

- K a’ vas nie Spot 
an  sram  b it ta k u o  
pjan?

- Je ries - je  pobre- 
betu pisatelj - pa mu- 
orte viedet, de nisem 
samuo ist pjanac! Tu
di H em ingw ay , D o
stoevskij, Edgard Al- 
lan Poe, Jules Renard 
so znani pjanci!

P oliejo t je  leteu v 
avto an poklicu na ra- 
djo:

- P rid ite  m i h itro  
na  pom uoC , m i se 
zdi, de tle okuole je  
vse puno pjancu!!!

Bepino caba balon 
v “Audace” iz Svete
ga  L ie n a r ta  an im a 
ta jšan  pašjon , de na 
vide druzega na svie
te.

T u o le  p o lie tje  je  
Su na počitnice v Po
linezijo za se nomalo 
spreluhtat. 2 e  to par
vo  veC er ’na lie p a  
P o l in e z i ja n a  m u je  
obiesla za vrat karau- 
de von z rož. To dru
go veCer le tista liepa 
CeCa mu je  ponud la  
’no p le te n ic o  puno 
tro p ik a ln e g a  sad ja . 
To treCo v icer ga je  
o b je la  an  m u je  tu 
uha poSepetala:

- B epino, a bi teu 
ti v teli romantični an 
ja s n i  noCi n a re s t  z 
m an o  ’no p o se b n o  
igro?

- Oh ja, Se zlo zve- 
stuo - je  odguoriu na- 
dužni igraC od Auda
ce - pa kje ga ušafa- 
m a ob teli ur an ba
lon?!?!?!

- Al vieš M ilica - 
je  jau  smehe mož Gi- 
ovanin - de Tonca je 
ra tu  an C asan o v a?! 
Du o š ta riji je  pravu 
de j ’ poljubu že vse 
Zenske od vasi, manj 
adno!

Mi l i c a  z g l a vo  
m ed m aglam i, je  h i
tro odguorila:

- Oh ja, tista m uo
re bit ta stara M arjan
ca!!!

* * *

- Pronto? Halo? Al 
guori družina Pilato?

-Ja.
- Al je doma Pon

zio?
- Pride subit, je  Su 

umivat roke!!!


